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 Óشبکه های اجتماعی یک پتانسیل نوظهور اقتصادی یا یک چالش امنیتی؟
سالیان پیش که سرویس های ایمیل و فروم ها و حتی سایت هایی مثل فیس بوک و 
یاهو تازه شروع به فعالیت کرده بودند مهمترین هدف و دغدغه همه این پلتفرم ها ایجاد 
ارتباط بین دوستان و همکاران بود. همه در تلاش بودند تا جذاب ترین امکانات ممکن را 
در قالب ابزارها و ویژگی های تازه به مخاطبان عرضه کنند. دیری نپایید که کسب و کارهای 
خانگی به طور محدود و موردی شروع به انجام فعالیت و معرفی محصولات و خدمات خود 
از طریق این ابزارها کردند. از این ایده به شدت استقبال شد چرا که تمام امکانات فراهم 
بود تا معاملات کوچک از طریق کسب و کارهای کوچک در بستری جدیدی شکل بگیرد. 
یک کسب و کار کوچک و نوپا دیگر نیازی نداشت تا برای شروع کار خود یک فضای تجاری 
مهیا کند. بلکه کافی بود با یک گوشی هوشمند و ساختن یک حساب کاربری در یک شبکه 
اجتماعی محبوب شروع به معرفی محصولات نماید. نکته جالب پاسخ هوشمندانه پلتفرم 
هایی مانند اینستاگرام به این نیاز رو به رشد بود. کم کم امکانات بیزینسی به شبکه 
های اجتماعی اضافه شد. صاحبان کسب و کار در پیام رسان هایی مانند تلگرام کانال و 
یا صفحه اینستاگرامی ساختند و محصولات را به شکل وسیع نمایش دادنــد. به دلیل 
کاهش هزینه های اولیه راه اندازی یک بیزینس اینترنتی مشخصا هزینه تمام شده کالاها 
نیز کاهش یافت و در این معامله خریدار و فروشنده بسیار راضی بودند. اما متاسفانه 
در چند سال اخیر دغدغه بسیاری از صاحبان کسب و کارهای اینترنتی فیلتر شدن این 
ابــزار کسب درآمــد است که البته دور از انتظار نیز نیست. درست مانند اتفاقی که در 
رابطه با پیام رسان تلگرام افتاد و تعداد زیادی کسب و کار تا حدودی از رونق افتادند، چرا 
که جمع کردن تمام آن مشتریان در یک پلتفرم دیگر تقریبا ناممکن بود. در حال حاضر 
متاسفانه گاهی زمزمه هایی از فیلتر شدن اینستاگرام می شنویم. حقیقت این است 
که با توجه به رشد قیمت ها و همچنین ارز، فروش و خرید کالا تا حدودی دشوار شده 
است و این ابزارهای آنلاین می تواند نقش موثری در این میان داشته باشد و جذابیت 
بازارهای کوچک خرده فروشی را حفظ کند. بسیار مهم است که به این ابزارها به عنوان 
یک فرصت اقتصادی کم هزینه نگاه کنیم و نه یک دغدغه امنیتی. چرا که در حال حاضر 
امنیت اقتصادی از مهمترین فاکتورهای ایجاد رضایتمندی در جامعه ایرانی است و در کنار 
دیگر برنامه های اقتصادی بسیار هوشمندانه است که فرصت های رایگان بین المللی را 
به بهترین شکل استفاده کنیم. این مساله آن جا اهمیت خود را نشان می دهد که بدانیم 
برای اجرای یک برنامه حمایتی از کسب و کارهای محلی و کوچک چه مقدار هزینه و وقت و 
دانش نیاز است و علاوه بر این ریسک موفقیت طرح هم باید در نظر گرفته شود. بنابراین 
یک پلتفرم آماده و رایگان که با استقبال عمومی مواجه شده است و به اصطلاح امتحان 

خود را پس داده است یک فرصت گرانبها محسوب می شود.

سخن سردبیر
آناهیتا طاهری
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دستگاه های IoT به سرعت در حال 
ایجـاد  حـال  در  و  افزایـش هسـتند 
انقلابی در منازل، اماکن و محل کار 
هسـتند. بـا ایـن وجـود توانایـی آنهـا 
بـه وسـیله مانعـی بـه اسـم »کمبـود 
بانـد شـبکه« محـدود شـده  پهنـای 
بشـر  امیـد  بالاتریـن   5G و  اسـت 
بـرای رفـع ایـن محدودیت اسـت. در 
حـال حاضـر دسـتگاه های هوشـمند 
بـه  می شـوند.  هوشـمندتر  روز  هـر 
عنوان مثال یک دسـتگاه هوشـمند 
یـک  کـه  می دهـد  اطـلاع  فـرد  بـه 
نشـتی یـا مشـکل در منـزل هسـت 
که نیاز به رسـیدگی دارد. تلویزیون 
پایـگاه  نقـش  کـه  هوشـمند  هـای 
اصلـی ارتباطـی بیـن سـایر دسـتگاه 
های هوشـمند در یک خانه رو بازی 
کاربردهـای  بـرای  تقاضـا  می کننـد. 
افزایـش  حـال  در  نیـز   IoT تجـاری 
هوشـمند  هـای  کارخانـه  اسـت. 
کیفیـت  خـود  سنسـورهای  بـا  کـه 
محصـولات، بازدهـی تولیـد، مقـدار 
مشـتری  رضایـت  فروشـی،  خـرده 
را  کارکنـان  عملکـرد  همچنیـن  و 

بـدون دخالـت انسـان انـدازه گیـری 
می کننـد. 

همینطـور کـه دسـتگاه هـای IoT در 
همـان  بـه  هسـتند،  افزایـش  حـال 
نسـبت ترافیـک زیـادی نیـز بـر روی 
شـبکه ابـری ایجـاد می کننـد. میزان 
 IoT هـای  سیسـتم  کـه  ترافیکـی 
میتواننـد ایجـاد کننـد بـدون اینکـه 
کمبـود پهنـای بانـد بوجـود بیاورند و 
عملکردشـان مختـل شـود، محـدود 
ظرفیـت  ایجـاد  منظـور  بـه  اسـت. 
ایـن  اطلاعـات،  از  حجـم  ایـن  بـرای 
 Edge  صنعـت بایـد ابتـدا به سـمت
Computing روی آورد. البتـه محـول 
دسـتگاه  بـه  وظایـف  ایـن  کـردن 
هـای جانبـی یـا خـود دسـتگاه هـای 
هوشـمند کـم کـم محبوبیـت خـود 
افزایـش  بـا  می دهـد.  دسـت  از  را 
حجـم  و  محاسـبات  پیچیدگـی 
اطلاعات، شبکه بزرگتری لازم است 
و   Edge Computing محاسـبات  تـا 
دسـتگاه هـای IoT را مدیریـت کنـد 
و زمان آن اسـت که 5G سـکان را به 

گیـرد. دسـت 

 IoT دستگاه های
به سرعت در حال 

افزایش هستند 
و در حال ایجاد 

انقلابی در منازل، 
اماکن و محل 
کار هستند. با 

این وجود توانایی 
آنها به وسیله 
مانعی به اسم 

»کمبود پهنای باند 
شبکه« محدود 

 5G شده است و
بالاترین امید بشر 

برای رفع این 
محدودیت است.
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5Gچگونهدستگاه
هایIoTرامرتبط

میکندوچهموانعی
ایجادمیکند؟

شبکه 5G راه ارســال اطلاعات 
به فضای ابری را بازتر می کند 
توجه  قابل  افزایش  باعث  که 
در حــجــم و ســرعــت اطــلاعــات 
نتیجه  در  مـــی شـــود.  ارســـالـــی 
ــردازش اطــلاعــات  ــ تــاخــیــر در پـ
کمتر شده و امکان پاسخگویی 
در کمتر از میلی ثانیه را میسر 

می کند.
پایه  بر  که  هایی  برنامه  بــرای 
مانند  هستند،  ــری  ابـ فــضــای 
پاسخگویی  سرعت  هــا،  بــازی 
سریع 5G برای تجربه مطلوبتر 
کاربر اهمیت دارد. اما مهم تر 
میتواند  همچنین   5G آن،  از 
 IoT تر  پیشرفته  هــای  برنامه 
مانند  بــخــشــد،  بــهــبــود  نــیــز  را 
ــدون رانــنــده که  خـــودرو هــای ب
پاسخگویی  در  تــاخــیــر  نــبــایــد 
ــا بــتــوانــد به  داشــتــه بــاشــنــد ت
موقع موانع را تشخیص دهد 
و ترمز را فعال کند. این سطح 
از سرعت پاسخگویی عملا در 
LTE دست  و   4G هــای  شبکه 

نیافتنی بود.
قطعی  حـــل  راه   5G آیــــا  امــــا 
بــرای رفــع نیاز به تاخیر کم و 
بــالاســت؟ در بعضی  پـــردازش 
مــــوارد خــیــر. بــســیــاری از نــرم 
افزارهای محلی قدرت پردازش 
بالای  را ندارند که حجم  کافی 
اطلاعات دریافتی از پهنای باند 
وسیع 5G را مدیریت کنند. در 
اینگونه سیستم ها 5G مجددا 
را  پاسخگویی  تاخیر  مشکل 
نکته  یک  ایــن  می کند.  ایجاد 
زمینه  در  چالش  یک  و  منفی 
نـــــــوآوری بـــــرای بـــرنـــامـــه هــای 

 Edge Computing 5 وG  

لبه، هوش مصنوعی  در محاسبات 
ــردازش در  ــ ــ ــات را بـــه جـــای پ ــلاعـ اطـ
فضای ابری، در سطح خود دستگاه 
ــردازش می کند  ــ ــ پ لــبــه  یـــا ســــرور  و 
سرعت  توجهی  قابل  میزان  به  که 
میبخشد.  بــهــبــود  را  پــاســخــگــویــی 
فروشگاه  نظارتی  های  دوربین  مثلا 
تصاویر  کــه  بگیرید  نظر  در  را  هــا 
ساعته   24 را  بــصــورت  کیفیت  ــا  ب
حجم  این  می کنند.پردازش  ذخیره 
از اطلاعات در سرور ابری پهنای باند 
زیادی را مصرف می کند. به جای این 
کار، سیستم های نظارتی هوشمند 
بر پایه محاسبات لبه عمل می کنند 
و فقط تصاویر معنادار )مثلا حرکت 
و جابجایی در جلوی دوربین( را برای 
ابری  به سرور  کاربر  بازبینی توسط 

ارسال می کنند. 
 IoT و دستگاه های  لبه  محاسبات 
های  خــانــه  ایـــده  یکدیگر  کمک  بــه 
هوشمند و کارخانه های هوشمند را 
ممکن ساخته اند و اطلاعات مذکور 
را در سطح حجیم قابل پردازش تر 
اند. در هر حال، همانطور که  کرده 
گستره دستگاه های IoT در زمینه 
و حتی شخصی وسیع  تجاری  های 
تر و پیچیده تر می شود، محاسبات 
احتیاج  بزرگتری  شبکه  به  نیز  لبه 
دارد. چرا که این تکنولوژی بر پایه 
ارتـــبـــاطـــات شــبــکــه ای قــــادر اســت 
جهت  لازم  محاسبات  و  اطــلاعــات 
کند.  دریـــافـــت  را  صحیح  عــمــلــکــرد 
بـــدون افـــزایـــش پــهــنــای بــانــد لازم، 
رســیــدن بــه یــک جــامــعــه مجهز به 
به  رو   IoT هــای  ایــن همه دستگاه 
افزایش، بسیار مشکل خواهد بود. 
همانطور که دستگاه های IoT برای 
رســیــدن بــه گــام بــعــدی پیشرفت، 
دارنـــد،  احــتــیــاج  لبه  محاسبات  بــه 
در  توانایی  برای  نیز  لبه  محاسبات 
پــــردازش حــجــم بـــالای اطــلاعــات به 

شبکه 5G احتیاج دارد.

ــت و بــاعــث  ــ صــنــعــتــی اسـ
 IoT می شود دستگاه های 
باشند.  قابل استفاده  غیر 
چرا که اختلال یک دستگاه 
ــی پــزشــکــی مــانــنــد  ــتــرل کــن
کنترل کننده ضربان ممکن 
اســت به مــرگ بیمار ختم 
آینده،  به  نگاهی  با  شــود. 
دارنــد  نیاز  هــا  برنامه  ایــن 
را  خود  های  زیرساخت  که 
برای بهره برداری صحیح از 
شبکه 5G بروزرسانی کنند.
بهرهبرداریکاملاز
5Gنیازبهتغییر
زیرساختهادارد

همگام سازی کامل دستگاه 
های IoT با شبکه 5G نیاز به 
میزان قابل توجهی سرمایه 
گــذاری و ارتقاء در اینگونه 
دستگاه ها دارد که در برخی 
توجیه  مــوارد ممکن است 
ــداشــتــه بــاشــد.  مــنــطــقــی ن
این صنعت همچنین باید 
احـــســـاس امــنــیــت مـــردم 
را بــــرای صــحــبــت کــــردن و 
مطالعه در اماکن عمومی با 
وجود سیستم های نظارتی 
ادارات  و  منازل  در  متعدد 

حفظ کند. 
ارتــبــاطــات  پیشرفت  ــرای  بـ
محاسبات  بر  تکیه  با   IoT
لــبــه، شــبــکــه 5G ضــــروری 
ــر از  ــظــ ــ اســـــــــت. صـــــــرف ن
گــذاری  ســرمــایــه  و  معایب 
دنیایی  ساخت  لازم،  های 
بـــا هــمــاهــنــگــی کــامــل بین 
دســتــگــاه هـــای دیــجــیــتــال، 
کارخانه ها، منازل و شهرها 
دست یافتنی خواهد بود و 
بشر نیز در همان مسیر در 

حرکت است.

  ســـــلام. بــســیــار خــرســنــد 

مقاله

3نسیم ارتباط / مجله علمی - تخصصی / شماره سوم



شما  بــا  مصاحبه  فــرصــت  کــه  هستیم 
لطفا خودتان  است  ممکن  فراهم شد. 
ارتباط  نسیم  مجله  مخاطبین  بـــرای  را 

معرفی کنید؟
بــســیــار خـــوب مـــن دیـــویـــد دافـــت 
هستم و از مدت ها قبل در حوزه 
تلکام فعالیت می کردم، می توانم 
بگویم: "حدود 3۰ سال" و در سال 
2۰۰3 یا 2۰۰4 به این رشته علاقمند 
مــخــابــرات  در  آن  از  قــبــل  و  شـــدم 
های  تلفن  و   ISDN مثل  سنتی 
کارهای  برای  که  کامپیوتری  کارتی 
مختلف از آن استفاده می کردیم، 
بـــرقـــراری کــنــفــرانــس و پیام  مــثــل 
بــودم؛ ولی در حدود  صوتی فعال 
سال 2۰۰4 من استریسک را کشف 
از آن استفاده کردم و به  کردم و 
این  آینده  که  نتیجه رسیدم  این 
حــوزه است و در سال 2۰۰6 شغل 
قبلی خــودم را رهــا کــردم و کسب 
راه  را   )Telly Speak( و کار خودم
انــدازی کــردم و یک رابطه طولانی 
را با استریسک را آغاز کردم و به 
آمـــوزش، مــشــاوره و پشتیبانی در 
شدم  مشغول  استریسک  زمینه 
و در سال Digium ،2۰12 که خالق 
استریسک که است، از من تقاضا 
ارتباطات  بخش  مسئول  کــه  کــرد 
بین المللی باشم، من این وظیفه 
را تا سال 2۰15 به عهده داشتم و 
از سفر در سراسر دنیا و صحبت 

در رابطه با استریسک لذت بردم 
نتیجه  ایــن  بــه  و سپس سنگوما 
رسید که دیگر به من نیازی ندارد 
و پس از مدتی، من در اکتبر 2۰19 
به شرکت Signal Wire پیوستم، 
که یک شرکت فعال در بک گراند 
پروژه های Free Switch هستند، 
بنابراین کماکان کاملا با این حوزه 

در تعامل هستم."
از ســوالات  واقـــع شما بعضی  در     
ــد شــمــا چه  ــ بــعــدی مـــرا هــم پــاســخ دادی
آیا  بــه حـــوزه  ویــپ وارد شدید و  زمــانــی 
شما با پروژه های کوچک آغاز کردید یا با 

آموزش؟
 Aculab شرکت  در   1999 سال  در 
اســت  انگلیسی  شــرکــت  یــک  کــه 
آنها  فعالیت  کــه  شــدم،  مشغول 
تولید کارت های تلفن بود و این 
به   ISDN به  اتصال  بــرای  کارت ها 
کار می رود و همچنین آنها منابع 
انجام ضبط  بــرای  DSP داشتند و 
پلی  و  و تشخیص صــدا  مکالمات 
که من  آن سال ها  در  غیره  و  بک 
برای آن شرکت کار می کردم تا سال 
بــرای ساخت  ــروژه  پ آنها یک   2۰۰1
آغــاز کردند  را  پــی  کــارت تلفن آی 
یک پروژه برای ساخت کارت تلفن 
آی پی را آغاز کردیم و قرار بود یک 
 ISDN گیت وی باشد و ارتباط بین
در یک طرف و تلفن آی پی را طرف 
متوجه  احتمالاً  کند،  برقرار  دیگر 

استفاده   SIP کلمه  از  کــه  شدید 
نکردم و گفتم تلفن IP در آن زمان

با  صوتی  قدیمی  پروتکل   H323
 H323 البته  و  بودند  همراه  هم 
محبوب تر هم بود و SIP تازه اول 
راه بود، به مرور زمان محبوبیتش 
بیشتر شد و شرکت Aculab هم 
به جای کارت تلفن به تولید نرم 
ارائـــه ســرویــس در فضای  افـــزار و 

ابری روی آورد.
ــن اســـت  ــ ــن ایـ ــدی مــ ــعـ    ســــــوال بـ
کــه زمــانــی کــه شما بــه ایــن عــرصــه وارد 
نداشت  وجــود   SIP پـــروژه  هیچ  شدید 
برنامه های  دیگر  یا  استریسک  حتی  و 
درست  نداشتند  وجود  اپن سورس هم 

است؟
در سال 1999 من اصلا استریسک 
را نمی شناختم و سال 2۰۰3 یا 2۰۰4 
که به آمریکا رفتم و Digium را در 
آنجا دیدم تازه فهمیدم آنها راجع 
می کردند  صحبت  استریسک  به 
و فکر می کنم که نکته جالب این 
اســت کــه در ســال 1919 کــه مــارک 
کرد  خلق  را  استریسک  اسپنسر 
امـــا مــن چــیــزی راجـــع بــه آن نمی 
دانستم و تازه در سال 2۰۰3 با آن 

آشنا شدم.

   اتــفــاقــا ســـوال مــن راجـــع بــه مــارک 
اسپنسر است در ابتدا چه چیزی شما را 

اپنسورس
یابلکباکس؟
کداممغلوب

است؟
مدیر  با  اختصاصی  مصاحبه 

ریانجمن جهانی پروژه استریسک
دیا

فن
س

ی ا
تب

مج
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به این زمینه اثر علاقمند کرد؟
با  ــردم  کـ کشف  را  استریسک  وقــتــی 
توجه به اینکه از دنیای مخابرات سنتی 
استریسک می توانستم  با  و  می آمدم 
همان عملکرد سابق را ایجاد کنم روی 
نرم افزار در حالی که دیگران با سخت 
ایــن قابلیت را  افــزارهــای گــران قیمت 
زیادی  البته تعداد  و  ایجاد می کردند 
بــرنــامــه نــویــس هــم درگــیــر کدنویسی 
بودند و من اعلام کردم می توانم این 
انجام  با استریسک  را در یک روز  کار 
دهم و در حل مسائل مخابراتی بسیار 
کار آزموده شدم و برای من بسیار لذت 

بخش بود.
 Open به نظر شما پیشرفت برنامه های   
 Black Box های پــروژه  به  نسبت   Source

چیست؟
بودن   Open Source به نظر من بله 
تعدادی مزیت دارد و سرعت را بیشتر 
 Black Box یـــک  ــا  بـ ــون  چــ مــی کــنــد 
خــریــداری  را  ســرویــس  شما   Project
می کنید سپس خواهید دید، بعضی 
از امکانات مد نظر شما را ندارد و بعد 
تماس  در  ســازنــده  خــود  بــا  مجبورید 
را  شما  اســت  ممکن  آنــهــا  کــه  باشید 
کمک کنند یا ممکن است نکنند, اما 
می  شــمــا   Open Source ــیــای  دن در 
توانید؛ خودتان برنامه را چک کنید و 
امکاناتش را بسنجید بعد اگر مشکلی 
کنید,  حل  خودتان  نتوانستید  و  بــود 
ــان پـــول بــدهــیــد تا  مــی تــوانــیــد آن زمــ
برایتان انجام شود و فقط استریسک 
 Open Source دنــیــای  در  مــا  نیست 
 Free افــزار هــای دیگری نظیر  نــرم  ها 
Switch و Kamailio و Homer را هم 

داریم.
در  کــه  داریــــم  را   Janice همچنین 
 open source web یــک  حقیقت 
RTC است و بسیار پروژه های متفاوت 
حسب  بر  می توانید   Open Source
اگر  انــتــخــاب کنید و  امــکــانــات  نــیــاز و 
جــوابــگــوی نــیــاز شما نــبــود مــی توانید 
یکی دیگر را انتخاب کنید برای همین 
مزیت  مهمترین  "که  گفت:  شود  می 

 در دنیای 
 Open

 Source
شما می 
توانید؛ 

خودتان برنامه 
را چک کنید 

و امکاناتش را 
بسنجید 

سرعت توسعه در استفاده 
از آنهاست."

   مــن اخــیــرا درگــیــر توسعه 
بــرای kamilio برای  مــاژول  یک 
Lawful Interception بوده ام.

از  شــدم  خوشحال  بسیار 
شنیدن این خبر.

   ممنونم؛ آیا فکر می کنید 
در Black Source Solution ها 
از Open Source Solution ها 

استفاده شده است؟
بــرخــی از آنــهــا  بــلــه قــطــعــاً 
واقع  در  و  کردند  استفاده 
این  از  با بعضی  من وقتی 
از  کردم  شرکت ها صحبت 
آنها  تلفنی  سیستم  نــوع 
استریسک  از  که  فهمیدم 
استفاده می کنند و احتمالاً 
ــداران یک  ــ ــری خــ از  بــســیــار 
 Black Source Solution
ــدون ایــنــکــه  ــ خــریــدنــد و بـ
اســتــریــســک  از  بـــدانـــنـــد 
استفاده می کنند و چیزی 
که مرا ناراحت می کند، این 
اســت که افـــرادی که خالق 
این سیستم ها بوده اند، 
 Mark Spencer، مــثــل 
و   Danio و   Minnesally
تمام این افراد باید بیشتر 
کــاری که  از  از این حرف ها 
ارائه داده اند سود ببرند نه 

شرکت های دیگر.
   معمولا وقتی استریسک 
حــرف مــی زنیم ایــن نــام هــا به 
 ،Digium آیــــد:  مـــی  مـــا  خــاطــر 
دیوید دافت در بخش آموزش و 
آقای وایت مدیسن. لطفاً کمی 
در رابطه با این اسامی صحبت 

می کنید؟
نام  اصــل  در   Digium بله 
ــت، کـــه همه  ــ شــرکــتــی اسـ
استریسک  می کنند،  فکر 
این  اما حقیقت  را ساخت 
مـــارک اسپنسر  کــه  اســـت 

آن را در سال 1999 ساخته 
ــام  ن ــان  ــ زمـ آن  در  ــت،  ــ اسـ
 Linux Support شــرکــت 
ــوده  بـ  LSS ــا  یـ  Service
است، وقتی که استریسک 
یک سیستم تلفنی ساخت 
کـــه بـــا لــیــنــوکــس کـــار کند 
 Open شکل  بــه  را  آن  امــا 
Source خلق کرد و بعد از 
2 الی 3 سال متوجه شد، 
که در واقع بهتر است یک 
شرکت وجود داشته باشد 
استریسک  آن  اســاس  کــه 
لینوکس، پس  نه  و  باشد 
 Digium را  شـــرکـــت  ــام  ــ ن
تغییر داد و ایده اصلی نام 
آن این بود که یک بار یک 
ایشان  به  شخص سوئدی 
گفته بود که من استریسک 
چون  میپسندم  بسیار  را 
یــک مــفــهــوم کــامــلاً جدید 
 Whole( اســت  کــرده  خلق 
کــه   )New Paradigm
واژه  از  ــان  ــشــ ــ ای مـــنـــظـــور 
 Paradigm ــیــســی  ــگــل ان
بــود کــه بــا حــرف جــی تلفظ 
کردند و همین شد که نام 
شرکت Digium را از حروف 
و  کرد  انتخاب   Paradigm
چـــون ایــشــان شــخــص اول 
شرکت بودند این تصور به 
وجــود آمــد که ایــن شرکت 

خالق استریسک است.
فـــردی  بـــه  همچنین  شــمــا 
به نام لایف اشــاره کردید، 
ــان بــســیــار مــهــنــدس  ــشـ ایـ
مدت  و  هستند  محترمی 
استریسک  درگیر  طولانی 
 SoCal در  و  ــد  ــ ــ ــودن ــ ــ ب
می کردند،  کار   Associate
های  مجموعه  اولین  از  که 
است  استریسک  آمـــوزش 
و در حال حاضر در شرکت 
که  می کند،  کــار   Red Hat
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در حوزه پروژه های لینوکس فعالیت می کند.
   آیا با آقای لایف در ارتباط هستید؟

اجتماعی  در شبکه های  گاهی  اما  مرتب،  طور  به  نه   
عنوان  به  ایشان  که  بــار  آخرین  بینم.  می  را  ایشان 
 Asreriskcon سمینار  به   Red Hat شرکت  نماینده 

آمده بودند ایشان را دیدم.
   آقــای دافــت یکی از دلایــل محبوبیت هــای استریسک را 
آموزش های جالب شما میدانند آیا این درست است؟ چون از 

نظر من که درست می باشد.
البته این لطف افراد به من است، اما آموزش هایی 
ــوده اســت، در کــل به  کــه مــن دیـــده ام بسیار خــوب ب
را دوست داشته باشید، آن  اگر شما چیزی  نظر من 
را بهتر انجام خواهید داد و من عاشق استریسک و 
آموزش در آن هستم و البته هنوز هم گاهی آموزش 
و  می گیرم  ــاد  ی و  می کنم  دنــبــال  را  استریسک  هــای 
به  مــردم  بــرای همین  را می شناسم،  آن  بسیار خوب 
من مراجعه می کنند و از من در مورد استریسک سوال 
می کنند، اما حقیقت این است که من برنامه نویس 
و   AMI و کمی هم  بلدم  را   AGI و فقط کمی  نیستم 
بیشتر کاری که می کنیم با Dial Plan خود استریسک 

است.
   سوال بعدی من مربوط به شرکت شماست، که بیشتر 
در زمینه مشاوره فعالیت دارد. امکان دارد شرکت خود را برای 

معرفی کنید؟
به  بــرمــی گــردد  شرکت  ایــن  تاسیس  دلیل  البته  بله 
سال 2۰۰6 وقتی که من کار برای دیگران را قطع کردم 
 Telly را  آن  نــام  و  کــردم  را تاسیس  و شرکت خــودم 
بـــرای شرکت   ــار  ک ابــتــدا چند  در  و  گــذاشــتــم   Speak
 Ecolab انجام دادم و آنها Reliant System آمریکایی
کار  خــودم  Cards می فروختند مثل شرکتی که قبلاً 
می کردم و همچنین کارت Digium می فروختند. من آن 
جا به تدریس استریسک مشغول شدم. اولین کلاس 
تجربه  بسیار  کــه  بــود   2۰۰7 داشــتــم  مــن  استریسک 
البته من خــودم مــدام در حال یادگیری  خوبی بود و 
هستم پس آموزش ها هم مداوم بهتر می شود ولی 
چون من اهل بیزینس نیستم و قابلیت های مربوط 
قــرار ندادم  مــورد بررسی تجاری  را هم  به استریسک 
بنابراین وقتی در کلاس ها پروژه های خاص را مطرح 
و  یاد می گیرم  می کنند من هم بسیار مطالب جدید 
 PBX از پــروژه هــای پــروژه هــای جدید تعریف می کنم 
بسیار کوچک تا راهکاری برای کل قاره آفریقا )شبکه 
 PBX بانکی آفریقا برای تمام 32 کشور آفریقایی( که از
پروژه های  همچنین  کردیم  استفاده   Digium شرکت 

ــزاران کــاربــر را پشتیبانی می کند و  اجــرا کــردیــم کــه هـ
سرویس می دهد.

   آیا تلفیق استریسک سنگوما تصمیم درستی بوده است؟
با هم  ایــن دو کاملا  ایــن اســت که  نظر شخصی من 
 Open هماهنگ نیستند، چرا که سنگوما مغز و قلب
Source ندارد، اما Digium دارد اما بیزینس سنگوما 
را   Digium کــه  اســـت  داده  آن  بــه  را  موقعیت  ایـــن 
خریداری کند و بنابراین واضح است که این بهترین 
قادر هستند،  آنها  البته  و  آنهاست  برای  مدل تجاری 
شرکت های دیگری را هم به مجموعه خود اضافه کند 

اما از دید اپن سورس بودن کمی مشکل دارند.
   آیا این دو مشکلات همکاری با یکدیگر دارند؟

ببینید قبلا زمانی که Digium مالک استریسک بود، 
مشکلاتی وجود داشت چون شرکت Digium در تلاش 
بود تا کسب درآمد کند و همراه استریسک کارت تلفن 
دنبال  دیگری  شکل  به   Sangoma امــا  بفروشد  هم 
کسب درآمد بود و میخواست کارت تلفن خودش را 
به همراه استریسک بفروشد و میدانید از آنجایی که 
استریسک اپن سورس بود سنگوما ملزم به پرداخت 
هزینه ای نبود. اما تمام هزینه های این پــروژه های 
اوپن سورس با Digium بود و بار مالی سنگینی ایجاد 

می کرد.
   پروژه ای هست که شما ساختید با نام "اجازه دهید خوره 
های کامپیوتر صحبت کنند" در این مــورد کمی به ما توضیح 

دهید.
کامپیوتر  به  شدید  علاقمندان  عموما  که  آنجایی  از 
کامپیوتر هستند  با  کــار  و  زدن  کد  حــال  در  همیشه 
اکثرا از نشان دادن قابلیت هایشان جا می مانند برای 
ارتقای  یا  همین گاهی خوب کسب درآمــد نمی کنند 
شغلی نمیگیرند. این آموزش های من به نوعی کمکی 
انــدازه شایستگی خودشان بتوانند  به آنهاست تا به 
از امکانات بهره ببرند و بتوانند خودشان را به درستی 

ارائه کنند. من هفت نکته به آنها آموزش میدهم:

 Óهدف ارائه 
 Óبرنامه ریزی ارائه 
 Ó آمادگی برای ارائه 
 Óتمرین نوع ارائه 
 Óدرگیر کردن مخاطب 
 Óاجرای ارائه بدون استرس 
 Óتحلیل پس از ارائه 

 Anthony تــوســط   Free Switch کــه  مــیــدانــیــم  هــمــه     
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و  اســت  شــده  طراحی   Minessale
 Mark Spencer توسط   Asterisk
ساخته شده است و شما با هر دو 
کار کــرده ایــد. لطفا در مــورد هر دو 

توضیح دهید؟
 هــمــان طـــور کــه گفتم مــارک 
 1999 ســــــال  در  ــنـــســـر  ــپـ اسـ
قــرار  و  ســاخــت  را  استریسک 
بــود که یک PBX نــرم افــزاری 
بــاشــد. در واقــع قــرار بــود یک 
سیستم تلفنی دفتری باشد. 
افــرادی  در مــورد فری سوئیچ، 
ــی و  ــتــونــی مــیــنــه ســال مــثــل آن
ابـــتـــدای  در  جـــریـــس  ــکــل  مــای
استریسک درگیر ماجرا بودند 
یک  دنبال  به  بیشتر  آنها  امــا 

راهکار مخابراتی بودند
باب  از  بیشتر  میخواهم  عـــذر     

شخصیتی منظورم بود.
بله متوجه شدم. استریسک 
است  تلفن  مرکز  یک  بیشتر 
ــالـــی کـــه فــــری ســوئــیــچ  در حـ
پــروژه  بــود.  مخابراتی  بیشتر 
ها به دو سمت کاملا متفاوت 
سوق داشتند. در فری سوئیچ 
کـــد نــویــســی هـــا بــیــشــتــر بــود 
ولــی خــبــری از پــیــام صــوتــی یا 
کنفرانس تلفنی نبود ولی کم 
قابلیت  ایــن  استریسک  کــم 
کد را اضافه کرد و فری سوئیچ 
قابلیت های تلفنی را گسترش 
داد و به مــرور ایــن دو به هم 
ــد. الــبــتــه در  ــزدیــک تــر شــدن ن
تفاوت  هنوز  ها  جنبه  بعضی 
هایی هست مثلا فری سوئیچ 
ویدئویی  کنفرانس  اجــرای  در 
مــورد  در  و  می کند  عمل  بهتر 
شخصیت این افراد هم مارک 
اسپنسر و هم مینه سالی هر 
کد  بــه  مند  عــلاقــه  بسیار  دو 
کامپیوتری  کارهایی  و  نویسی 
هستند و تمایلی به ارائه خود 
ندارند و باعث خوشحالی من 
هــســت کـــه بـــا هـــر دو رابــطــه 
بی  دو  هـــر  و  دارم  ــتـــی  دوسـ

نهایت باهوش هستند.

   به نظر شما کــدام یک بهتر 
است؟ استریسک یا فری سوییچ؟ 
این سوالیست که زیاد پرسیده می 

شود.
بـــلـــه ایــــــن ســـوالـــیـــســـت کــه 
من  و  آیــد  می  همیشه پیش 
فکر میکنم، بستگی به نیاز و 
شغل شما دارد و نمی شود یک 
جواب جامع داد و باید اینطور 
بپرسیم که برای چه نوع کاری 
مد نظر اســت؟ مثلا بــرای یک 
ــر خــصــوصــی کــــدام بهتر  ــت دف
اســت؟ یا بــرای یک کنفرانس 
به  است  بهتر  کدام  ویدئویی 
این سوال می شود پاسخ داد 
اما نمی شود به طور کلی جواب 
داد. اما من نمی خواهم جواب 
مدت  چــون  بــدهــم  مشخصی 
بسیار طولانی تری در توسعه 
و  گذاشتم  وقــت  استریسک 
ممکنه جوابم منصفانه نباشد. 
پــســنــدم  مـــی  را  دو  هـــر  مـــن 
دارم  دوســــت  را  اســتــریــســک 
چون مدت طولانی روی آن کار 
کردم و این روزها هم در حال 

کار با فری سوییچ هستم. 
   دیوید همانطور که می دانید 
کنفرانس های زیادی در این زمینه، 
منظوم VoIP است، هر ساله برگزار 
می شود. از نظر شما این کنفرانس 
ها چه تاثیری در توسعه و گسترش 

نرم افزارهای اپن سورس دارند؟ 
به نظرم مهمترین مساله این 
افــراد درگیر با پروژه  است که 
زمینه  ایـــن  در  مختلف  هـــای 
بنابراین  شــونــد  جمع  هــم  بــا 
کلوکان  ایــن یک  اینکه  صــرف 
نیست  ایـــن معنی  بــه  اســـت 
که کل کنفرانس بر پایه فری 
اگر  همچنین  و  باشد  سوییچ 
یک کنفرانس استریسک کان 
است دلیل نمی شود که تماما 
ــه اســتــریــســک بــاشــد.  راجــــع ب
ــاطــات اپــن  ــب تــمــام جــامــعــه ارت
سورس کنار هم قرار میگیرند 
و به عنوان مثال ممکن است 

با  را پیدا کنید که  پــروژه  یک 
فری سوییچ و کامائیلیو انجام 
شده است و جدیدترین مثال 
 Fred Posner در این باره آقای
است او یکی از اعضای جامعه 
و  استریسک  و  سوییچ  فــری 
 API ایــده  او  کامائیلیو اســت. 
Ban را برای امنیت مطرح کرد 
که بسیار مهم است. به طور 
کلی این طور اجتماعات بسیار 
می کند  کــمــک  و  اســـت  مــهــم 
و  هــم جمع شوند  کنار  افـــراد 
شود  ایجاد  شخصی  ارتباطات 
همه  پیشرفت  بــاعــث  ایـــن  و 

می شود.
زمینه  در  ــرد  فـ میکنم  فــکــر     

امنیت ویپ کار می کند.
بله همین طور است.

 کدام شرکت ها یا کشورها در 
زمینه تولید و استفاده از محصولات 

اپن سورس موفق بوده اند؟
آیا منظورتان شرکت های اپن 
ســورس اســت یا شرکت های 
تجاری که از نرم افزارهای اپن 

سورس استفاده می کنند؟
نــوع استفاده ای منظور     چــه 

شماست؟
بــلــه، خــب هــر شــرکــتــی کــه از 
ایــن مــحــصــولات اپــن ســورس 
در  میتواند  می کند  استفاده 
برنامه  مانند  انــســانــی  منابع 
نویسان و افرادی که مسئولیت 
مستندات و آزمایشات را دارند 
پیشروی  و  کند  جویی  صرفه 
بسیار سریع تری هم خواهند 
استریسک  اگـــر  مــثــلا  داشـــت 
ــرآورده  ب را  نیازشان  درصــد   9۰
کند تنها 1۰ درصد میماند که 
و  کنند  کــار  آن  روی  بخواهند 
این در مقایسه با یک محصول 
ناشناخته که اوپن سورس هم 
نیست بسیار متفاوت است. 

که  اســت  ایــن  منظورتان  اگــر 
موفقیت  ــا  هـ شـــرکـــت  ــدام  ــ کـ
چشم گیر با اوپن سورس ها 
 signal بــگــم  بــایــد  داشــتــنــد، 

احتمالاً خیلی از 
خریداران یک 
 Black Source
 Solution
خریدند و بدون 
اینکه بدانند از 
استریسک استفاده 
می کنند
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wire بوده است چون که این 
فری سوییچ  راس  در  شرکت 
است و احتمالا از اصیل ترین 
استریسک  بین  هــا  شــرکــت 
ــت چــون  ــری ســویــیــچ اسـ و فـ
همان  ظــاهــرا  استریسک  کــه 
سنگوما است که خوب مبدع 
 signal و  نیست  استریسک 
خالقان  تــوســط  اصــالــتــا   wire
فــــری ســویــیــچ ایـــجـــاد شــده 

است.
   ســـوال مــن راجـــع بــه شرکت 
signal wire است لطفا کمی برای 

ما توضیح می دهید؟ 
توسعه دهندگان فری سوئیچ 
بــایــد یــک راهـــی بـــرای کسب 
درآمد پیدا می کردند از طریق 
مشاوره  سوئیچ  فــری  شرکت 
می دادند و بعد از چند سال 
یــک شــرکــت دیــگــر تاسیس 
 signal wire ــام  ن بــه  کــردنــد 
ــا بـــرای فـــری ســوئــیــچ ارزش  ت
کنند. پس هر  ایجاد  افــزوده 
کس بخواهد یک پــروژه فری 
ــا مــقــیــاس بـــزرگ را  ســوئــیــچ ب
ــرا کــنــد احــتــیــاج بــه تــعــداد  اجـ
زیادی سرور و زیرساخت دارد 
تمام  اتصال  بــرای  هــای  و کد 
همچنان  و  دارد  سرورها  ایــن 
اســتــریــســک مــجــانــی اســت 
ــرار بــاشــد در  امـــا اگـــر کــســی قـ
سیستم  یــک  گستره  سطح 
 signal wire بــه  کند  ایــجــاد 
با  البته  داشــت.  خواهد  نیاز 
توجه به مسائل پاندمیک که 
یک   signal wire آمــد  پیش 
کنفرانس  برگزاری  برای  پروژه 
که  شــد  انـــدازی  راه  تصویری 

signal wire work نام دارد.

   در مورد آینده این صنعت چه 
فکر میکنید؟ 

بــه رشد  رو  قطعا  مــن  نظر  از 

ــمــام پـــروژه  اســـت چـــرا کـــه ت
های اپن سورس تا زمانی که 
مردم از آن استفاده می کنند 
در  درآمــد می کنند  و کسب 

معرض آزمون زمان هستند.
   به نظر شما اوپن سورس ها 
 Black box solution توانند می 

ها را مغلوب کنند؟
محتمل  بسیار  مــن  نظر  بــه 
ــــن ســــورس ها  اســـت کــه اوپ
افـــزارهـــای  ــرم  نـ ــه  ب ــه زودی  ب
اما  کنند.  غلبه  باکس  بلک 
این به محصولات ارائه شده 
آنها بستگی دارد چون مردم 
ــه مــحــصــول نــهــایــی  اغـــلـــب بـ
اهمیت می دهند و نه پروژه 
تا  اســت  کافی  بنابراین  هــا. 
اوپن سورس ها با استفاده از 
تنها بخش کوچکی از قابلیت 
های خود یک محصول مفید 
طراحی کنند و در این صورت 
به راحتی می توانند برنده این 

رقابت باشند
   توصیه شما برای دانشجویان 
ــه ویـــپ و اپــن  و عــلاقــه مــنــدان ب

سورس ها چیست؟
مــن دانــشــجــویــان را بــه ورود 
این حوزه تشویق میکنم  به 

نــه فقط در حــوزه  و 
در  بلکه  ارتــبــاطــات 
وب  میزبانی  زمینه 
داده  هــای  پایگاه  و 
شبیه  و   MySQL
ــه در  ــ ایــــــن. چـــــرا ک
حــوزه اوپــن سورس 
مــیــتــوانــیــد بــســیــار 
عمیق تــر بــه پــروژه 
کنند.  ورود  اصــلــی 
مــســالــه دیــگــری که 
این  میکنم  توصیه 
تحقیق  ــه  کـ ــت  اســ
توسعه  کــارهــای  در 
مــحــور اســت و لازم 
نویسی  کد  نیست 
کــنــنــد بــلــکــه کــافــیــســت ایــن 
محصولات را امتحان کنند و 
بازخورد  را  خطاها و اشکالات 
دهند و به مستندسازی کمک 
کنند. بسیار از افراد این کار را 
می کنند و باعث ارتقا سطح 
اوپــن ســورس ها می شوند و 
جــالــب اســـت بــدانــیــد هرچه 
ــارکــــت کــنــیــد  بــیــشــتــر مــــشــ
هم  بیشتر  دستاوردهایتان 

خواهد بود.
در  کــه  وقــتــی  از  ممنونیم     

اختیارمان گذاشتید
ایـــن مــصــاحــبــه.  از  مــمــنــونــم 
ــان بــه کمک مــن نیاز  هــر زمـ
ــد آمـــــــاده هــمــکــاری  ــیـ ــتـ داشـ
همدیگر  کمک  بــا  تــا  هستم 
بهتر  را  هـــا  ســـــورس  اوپـــــن 

بشناسیم و بفهمیم. بسیار محتمل 
است که اوپن 
سورس ها به 
زودی به نرم 

افزارهای بلک 
باکس غلبه 

کنند.

مارک اسپنسر، مبدع استریسک
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تحلیل
احساسات
موجوددر

متنتوسط
یادگیری
ماشین

ــن کــه انــســان ها  بــا تــوجــه بــه ایـ
هستند  ــمــاعــی  اجــت مــــوجــــودات 
رفــتــار خــود را همیشه بــر اســاس 
ــران  ــگـ دیـ از  ــه  کــ ــــی  ــای ــازخــــوردهــ ــ ب
دریافت می کنند تغییر می دهند. 
این  از  نیز  شرکت ها و سازمان ها 
قاعده مستثنی نیستند. در قرن 
بیست و یکم با گسترش اینترنت 
و شبکه های مجازی، حجم نظرات 
به صورت دیجیتالی  ذخیره شده 
گسترش پیدا کرده است. از طرفی 
چالش های  احساسی  تحلیل  در 
فراوانی وجود دارد که هنوز برطرف 

نشده اند. 

تحلیل احساسی، 
شاخه ای از پردازش 

زبان طبیعی جهت 
تحلیل نظر افراد است. 

* کلمات کلیدی: هوش مصنوعی، پردازش زبان طبیعی، 
نظرکاوی، تحلیل احساسی

همه عوامل نام برده موجب گردیده 
که این حوزه در بین صاحبان کسب 
و کار و محققان اهمیت پیدا کند. در 
با  بیشتر  آشنایی  ضمن  مقاله  ایــن 
ادبــیــات ایــن حــوزه بــه پیشرفت های 
بررسی  و  موجود  چالش های  فعلی، 

مسیر پیش رو می پردازیم.

 ÓÓساختارشناسیÓ،تعریف
وÓدستهÓبندی

تــحــلــیــل احـــســـاســـی )بــــه انــگــلــیــســی 
عبارت  بــه  یــا   )Sentiment Analysis
دیــگــر نــظــرکــاوی یــکــی از شــاخــه هــای 
ــان طبیعی اســت کــه به  ــردازش زبـ ــ پ
قــضــاوت،  نــگــرش،  نـــظـــرات،  تحلیل 
به  نسبت  افـــراد  احساسات  و  رفــتــار 
یـــک مــوجــودیــت خـــاص مـــی پـــردازد. 
همان  می توانند  مــوجــودیــت هــا  ایــن 
مــحــصــولات، خـــدمـــات، ســازمــان هــا، 
و  موضوعات  وقــایــع،  مسائل،  افـــراد، 
مهم ترین  باشند.  آن هــا  خصوصیات 
و اصلی ترین هدف تحلیل احساسی، 

احساسی  قطبیت  خودکار  تشخیص 
مثبت  احساسات  دیگر  عبارت  به  یا 
و منفی اســت. با ایــن حــال برخی از 
ــا شـــدت و نـــوع احــســاســات  ــ روش هـ
را   )... و  دلسوزی  مهربانی،  )خشم، 

نیز مشخص می کنند.
اصلی  عنصر   6 شــامــل  نظر  ســاخــتــار 
می توان  آن  از  استفاده  با  که  اســت 
نیاز، عملیات های مختلفی  به  بسته 

را انجام داد.
1Ó. موجودیتی که نظر نسبت به آن مطرح شده

است. به عنوان مثال یک لپتاپ
2Ó. کیفیت مانند  موجودیت  از  خاصی  جنبه 

دوربین لپتاپ که نظر بر روی آن تمرکز دارد.
3Ó. قطبیت احــســاســی کــه ســـاده تــریــن نــوع

در  مــی تــوانــد  امـــا  ــت.  اسـ مثبت  و  منفی  آن 
مقیاس های مختلف مطرح شود.

4Ó..فردی که نظر را بیان کرده است
5Ó..زمانی که یک نظر بیان شده است
6Ó. از اعــم  آن مطرح شــده  در  نظر  کــه  مکانی 

مکان  یا  توییتر  مانند  استفاده  مورد  پلتفرم 
جفرافیایی که بیان کننده نظر در آن قرار دارد.
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ذات بعضی از متون، بر اساس 
به عنوان  نظر شخصی است. 
مثال نقد یک کالا در فروشگاه 
شامل  خــود  ذات  در  اینترنتی 
یک نظر منفی یا مثبت نسبت 
به کــالای مــورد نظر اســت. لذا 
تشخیص احساسات در چنین 
ســاده تــری  نسبتا  کــار  متونی 
چنین  ــود.  ــی شــ ــ م مــحــســوب 
را اصــطــلاحــا صــریــح  نــظــراتــی 
یک  گـــزارش  اکــنــون  می نامند. 
آزمایش را تصور کنید که کاملا 
ــده امــا  بــی طــرفــانــه نــوشــتــه شـ
چون آزمایش نتیجه دلخواهی 
ضمنی  طــور  بــه  متن  نداشته 
شامل احساسات منفی است. 
در  ضمنی  نــظــرات  تشخیص 
مــقــایــســه بـــا نـــظـــرات صــریــح 
چالش های  و  اســت  سخت تر 
نیازمند  که  چرا  دارد  بیشتری 
تشخیص مفهوم متن است. 
ــود در  ــوجـ اکـــثـــر روش هـــــــای مـ
تــحــلــیــل احـــســـاســـی قـــــادر به 
تــشــخــیــص نـــظـــرات ضــمــنــی و 
آن  در  مــــوجــــود  ــات  ــاسـ ــسـ احـ

نیستند.
علاوه بر ضمنی یا صریح بودن 
از دیــدگــاهــی دیــگــر مــی تــوان 
بــه دو دسته ســاده  را  نــظــرات 

و مــقــایــســه ای تــقــســیــم کـــرد. 
نظرات مقایسه ای، شباهت ها 
چند  یـــا  دو  تـــفـــاوت هـــای  یـــا 
و  می کنند  بیان  را  موجودیت 
نویسنده  که  می دهند  نشان 
می دهد.  ترجیح  را  یک  کــدام 
تحلیل احساسی متن در سه 
سطح سند، جمله به جمله و 
حتی کلمه به کلمه قابل انجام 
نظرات  بخواهیم  اگــر  اســـت. 
کنیم  بــررســی  را  مــقــایــســه ای 
کلمه  سطح  در  تحلیل  انــجــام 
ــروری اســـت. چنین روشــی  ضـ
در مقایسه با تحلیل در سطح 
سند جزییات بیشتری دارد و 

کار بیشتری می طلبد.

 ÓÓکاربردهای
تجاری

ــار  ــبـ ــیــل احـــســـاســـی اخـ ــحــل  ت
پیش بینی  امــکــان  اقــتــصــادی 
را فراهم می کند.  بــورس  بــازار 
بررسی  با  شرکت ها  همچنین 
می توانند  مشتریان  نــظــرات 
ــاره  ــ را دربـ ــا  ــ احـــســـاســـات آن هـ
و  بسنجند  مختلف  مــســائــل 
محصولات  بهبود  بــرای  آن  از 
یـــا خـــدمـــات خــــود اســتــفــاده 

نــمــایــنــد. یــکــی از چــالــش هــای 
مطرح، نمایش تبلیغات مفید 
با  مــورد پسند کاربر اســت.  و 
تحلیل احساسی محتوای یک 
تمایلات  به  می توان  وبسایت 
از آن در  بـــرد و  پــی  خــوانــنــده 
نمایش تبلیغات استفاده کرد. 
شکل زیر رشد جست و جوی 
را   Sentiment Analysis کلمه 
گوگل  در  اخــیــر  ســـال  ده  طــی 

نمایش می دهد.

 ÓÓاحساسیÓتحلیل
بهÓزبانÓفارسی

ــای تــحــلــیــل احــســاســی  ــزارهــ ــ اب
معمولا انگلیسی زبان هستند 
ندارند.  کــاربــردی  فارسی  در  و 
یـــادگـــیـــری مــاشــیــن نــیــازمــنــد 
الگوریتم و داده است. تحلیل 
احساسی  در یک زبان خاص دو 
می توان  دارد.  متفاوت  راهکار 
یک الگوریتم یادگیری ماشین 
از نوع بدون نظارت ایجاد کرد 
که فقط مخصوص زبان فارسی 
چندان  ایـــده ای  چنین  باشد. 
مناسب نیست چرا که نیازمند 
بالایی  شناختی  زبـــان  دانـــش 
است. برای سایر زبان ها کاربرد 
نــدارد و توسعه یک الگوریتم 

مهم ترین و 
اصلی ترین هدف 
تحلیل احساسی، 

تشخیص 
خودکار قطبیت 
احساسی یا به 
عبارت دیگر 

احساسات مثبت 
و منفی است.
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نیاز به زمان و تخصص و نوآوری زیادی دارد. بنابراین راه 
حل ساده تر تمرین دادن الگوریتم های مستقل از زبان 
موجود با استفاده از داده های فارسی  است. متاسفانه 
دادگان و منابع فارسی نسبت به سایر زبان ها کمیاب 

هستند.

 ÓÓدرÓصداÓوÓتصویرÓپردازشÓنقش
آیندهÓتحلیلÓاحساسی

با توسعه روزافزون شبکه های عصبی که به شبیه سازی 
فــرایــنــد هــای مــغــزی مــی پــردازنــد و گسترش روش هـــای 
پردازش تصویر و صدا، تحلیل احساسی امروزه محدود 
آینده شاهد  در  که  می رسد  نظر  به  و  نیست  متن  به 
احساسی  تحلیل  حــوزه  در  چشم گیری  پیشرفت های 
چندرسانه ای باشیم. در این حالت از چهره افراد، زبان 
بــه قطبیت  مــی تــوان  و نحوه سخن گفتن  آن هــا  بــدن 
احساسی، نوع و شدت آن پی برد. چنین تکنولوژی به 
انسان ها کمک می کند تا بتوانند محتوای حجم زیادی از 
ویدئو ها و فایل های صوتی را در زمان کوتاهی به صورت 

خودکار تحلیل کنند.

 ÓÓتحلیلÓرایگانÓابزارهایÓمعرفی
احساسی

احساسی  تحلیل  در  رایگان  و  ابــزارهــای مشهور  از  یکی 

ایجاد شده  دارد که در سال 2۰1۰  نام   SentiStrength
است. در وبسایت رسمی آن می توانید یک جمله را وارد 
همچنین  بسنجید.  را  جمله  احساسی  امتیاز  و  کنید 
 python و java می توان کد های این روش را به زبان های
نام  بــه  رایــگــان  آن کتابخانه ای  بــر  عـــلاوه  کـــرد.  دانــلــود 
TextBlob در زبان برنامه نویسی پایتون وجود دارد که 
می تواند امتیاز احساسی متون را مشخص کند. در واقع 
ابزارها و کتابخانه های بسیاری به صورت رایگان در این 

زمینه قابل استفاده هستند.

 ÓبندیÓجمع
تحلیل احساسی یا به عبارت دیگر نظرکاوی به بررسی 
نظر افراد درباره موضوعات مختلف می پردازد. این زمینه 
تحقیقاتی در سال های اخیر با روندی رو به رشد توجه 
زیادی را به خود جلب کرده است. برای تحلیل احساسی 
به زبان فارسی می توان روش های موجود را مطالعه کرد 
و آن ها را مطابق نیاز تغییر داد. این کار نیازمند داده های 
واقعی در فضای کسب و کار است. اما متاسفانه چنین 
داده هایی برای زبان فارسی کمیاب هستند. در صورتی 
که کسب و کارها مانند فروشگاه های اینترنتی، هتل ها، 
شرکت های هواپیمایی و ... نظرات مشتریان خود را به 
صورت عمومی در اختیار محققان قرار دهند می توانند 
به توسعه در این زمینه کمک شایانی کنند و از تحلیل 
احساسی در گسترش و بهبود کسب و کار خود استفاده 

نمایند.
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   سلام آقای مهندس بشیریان لطفاً خودتان را برای خوانندگان 
ما معرفی کنید.

سلام، بنده فرشید بشیریان دانش آموخته ی دانشگاه 
پلی تکنیک تهران در سال 137۰ در رشته مکانیک هستم 
به سمت دیجیتالی  بیشتر  التحصیلی  فــارغ  از  و پس 

کردن صنعت رفتم و فعالیت داشتم.
   لطفاً کمی از تاریخچه و فعالیت های مجموعه تان توضیح 

بفرمایید.
شرکت لنر شاخه ای گسترده برای هوشمندسازی است، 
که با تحقیق و توسعه درباره چندین شرکت تایوانی و 
شرکت هایی که قابل دسترس هستند، در زمینه های 
مختلف برای هوشمند سازی، بیشتر به سمت هوشمند 
سازی صنعتی تمایل پیدا کرده و در حال ارائه خدمات 

است.
شرکت لنر زیر ساخت های سخت افــزاری را به همراه 
راه حل های نرم افزاری مختص به شرکت های مختلف 
برای هر چالشی را که به آنها اعلام شده است، اعم از 
و  افـــزاری  سخت  هــای  دستگاه  صنعتی،  کامپیوترهای 
در  استاندارد موجود  اعمال  و  نظر داشتن  در  با  ... که 

صنعت های مختلف را تولید می کند .
با توجه به اینکه هر دستگاه تولید شده توسط شرکت 
لنر دارای استانداردهای جهانی می باشد و در هر کشوری 

قابل استفاده خواهد بود.

متقاضیان  گرایش  و  تقاضا  تفاوت  تجربه شما  به  بسته     
سخت افزار در نقاط مختلف دنیا چیست؟ 

مصارف و تقاضا ها در کشورها بسته به چالش هایی 
به طور مثال  اســت،  آن مواجه هستند متفاوت  با  که 
کشوری دارای جنگل می باشد، به نصب دستگاه های 
آتــش ســوزی در  از  آگاهی  بــرای  مانیتورینگ جنگل ها 
جنگل نیاز خواهد داشت و حالا در مقابل در کشوری که 
فاقد جنگل می باشد به چنین تجهیزاتی نیاز نخواهد 
داشت. می توان نتیجه گرفت تقاضا ها بر اساس چالش 
های موجود در هر منطقه و کشور ارائه می شود و نوع 
درخواست ها به این مورد بستگی خواهد داشــت، در 
دارد و حتی حاکمیت  ما چالش هایی که وجــود  کشور 
نیز بر روی آنها سرمایه گذاری می کنند، مواردی هستند 
که مختص به کشور ایران می باشند و برای هر چالشی 
با ارائه راه حل هایی به روش هوشمند سازی به رفع آنها 

می پردازیم.
به عنوان مثال بحث عدم اتوماسیون سازی بسیاری از 
مشاغل در ایران، باعث به وجود آمدن معضل ترافیک 
شهری شــده اســت، زیــرا مــردم مجبور خواهند بــود به 
ادارات و دفاتر  به  کار خود  انجام  برای  صورت حضوری 
مربوطه مراجعه کنند. در حالیکه در کشوری مانند امارات 
تمایل بخش های دولتی و حتی پلیس به تکنولوژی روز 
بسیار بیشتر بوده است و همین عوامل موارد تقاضا را 

در کشورها متفاوت کرده است.

چشمانداز
اینترنت
اشیاءدر
ایراناز
نقطهنظر

کارشناسان
سخت
افزاری مهندس بشیریان

آناهیتا قاضی زاده
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   نظر و تجربه شما مبنی بر تمایل و تقاضاهای شرکت در ایران 
چطور است؟

بیشتر معضل های موجود نرم افزاری هستند، به دلیل 
تحریم هایی که وجود دارد و حتی اگر برای دستیابی به 
امکانات نرم افزارهای خارجی به صورت تهیه لایسنس 
هم قرار باشد در اختیار ما قرار بگیرد، بحث امنیت به 
افزار  میان می آید برای مثال در به روز رسانی این نرم 
ها لازم است اطلاعات ما به Cloud نرم افزار ها در خارج 
از ایران ارسال شود و درست مبهم ترین نقطه در این 
قسمت می باشد؛ زیرا ما نمی دانیم بر روی اطلاعات ما 
چه فرآیندی رخ می دهد و به سمت سرور مجموعه ما 
باز می گردد. در صدد حل این مسئله برخی از دوستان 
ما در شرکت های دانش بنیان که فعالیت هایی بسیار 
استراتژیک را دارا هستند و تمام تلاششان بر این است 
افزارهای  نــرم  با  رقابت  قابل  و  افــزارهــای جامع  نــرم  که 
خارجی که Cloud آنها خارج از ایران است تولید کنند، تا 
نیاز ما به آنها کمتر شده و سبب حفظ و امنیت اطلاعات 

ما در هر زمینه ای از صنعت و ... باشد.
بنابراین اکنون ما در کشور، که دارای بیش از 5۰۰ شرکت 
در زمینه تولید نرم  افزار در حوزه IT می باشد، لازم است 
خــود، هماهنگی های  اقدامات  رساندن  انجام  به  بــرای 
لازم را با مرکزی که در قسمت معاونت ریاست جمهوری 
است انجام دهند. در زمینه های مختلف، نرم افزارهای 
تولید   .. و  اتوماسیون  ســازی،  برای هوشمند  گوناگون 
کنند تا همه ما قادر شویم چالش های پیش روی خود 

را به صورت جامع و بومی )سخت افزاری و نرم افزاری( 
داشته باشیم.

نــرم افــزار هــای مــورد نیاز بــرای اجــرای پــروژه هــای جاری 
هر چقدر بومی باشند بهتر است زیرا گسترش هر چه 
گوناگون، سبب  در حــوزه های  افــزار  نرم  تولید  بیشتر 
هوشمند،  شهر  ارتقای  و  پیشرفت  هزینه ها،  کاهش 
همچنین باعث هوشمندسازی شهر و اشتغال بیشتر 

نیروهای انسانی در کشور خودمان خواهد شد.

   آیا ایده شهر هوشمند در ایران در آینده بسیار نزدیک قابل 
دستیابی هست؟ در کدام شهرها این قابلیت و پتانسیل بیشتر 

هست؟
پارامتر ها و راه حل های ارائــه شده زیــادی وجــود دارد 
کنیم،  استفاده  آن  از  در شهر هوشمند  می توانیم  که 
همانطور که می دانید اجرای هر پروژه برای هوشمندسازی 
نیازمند صرف بودجه ای خواهد بود که لازمه آن جذب 
سرمایه گذاران و مقامات می باشد، که توانایی سرمایه 
گذاری بر روی نرم افزار و یا سخت افزارهای موجود در 
آن پروژه را داشته باشند.تا آن راه حل اجرایی شود و به 
از روزهــای سال را در شهر  استفاده عموم برسد.خیلی 
تهران، با آلودگی هوا مواجه هستیم، که برای حل این 
چالش باید بودجه ای مستند از حاکمیت وجود داشته 
باشد تا ما به بررسی علت های به وجود آمدن معضل 

بپردازیم و سپس برای رفع آن راه حل ارائه دهیم.

به عنوان مثال هر زمانی که با آلودگی مواجه هستیم؛ یک سری از افراد می گویند تاکسی ها باعث این آلودگی 
هستند و متقابلا عده ای نیز بر این باور اند که کارخانه ها باعث آلودگی هستند و در نتیجه با این شرایط که هر 
فردی، عقیده و افکار خود را دارا است؛ اما هیچ داده قابل استنادی که برای این کار باید در حوزه هوشمند سازی 
از پارامتر Environment Monitor استفاده کنیم که امکانی را به ما می دهد تا به بررسی و شناسایی محیطی که 
دارای چالش می باشد، بپردازیم. سپس ما با این روش می توانیم دستگاه های موجود در صنایع مختلف را نیز 
مانیتور کرده و با داده هایی که در دست داریم به استقبال افراد و شرکت هایی که راه حل های نرم افزاری ارائه می 
دهند برویم، که این مسئله به خودی خود شامل یک هوشمندسازی می باشد، یعنی ما می توانیم با تکنولوژی 

مانیتورینگ محیط، چالش ها را شناسایی کرده و سپس برای آنها راه  حل هایی را فراهم آوریم.
حال این سوال را مطرح می کنم که چرا شهر هوشمند در کره جنوبی بیشتر برای لایتینگ به کار می رود؟ زیرا 
انرژی های خود را مانند گاز برق و غیره از سایر کشور ها تهیه می کنند به همین دلیل همیشه هر چراغی نباید 

روشن باشد.
با این حال در ایران و یا در هر شهری چالش های مختلفی وجود دارد به عنوان مثال در تهران و معضل ریزگرد را 
نداریم و همینطور در دیگر شهر های ایران چالش هایی اعم از : مصرف آب های کشاورزی و اندازه گیری چاه های 
آب چاه های زیر زمینی و ... را خواهیم داشت؛ اما در منطقه ای مانند کیش و خلیج فارس هوشمند سازی در 
جهت افزایش درآمد از گردشگری، در پیش گرفته شده است؛ به طوری که اگر فردی برای اولین بار وارد این شهر 
شود، این احساس در او تداعی خواهد شد که وارد محیطی مدرن و هوشمند با توجه به مشاهده اشیا و المان 

هایی مانند لایتینگ، تابلوهای هوشمند، تبلیغات هوشمند و ... شده اند.
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از  منطقه ای  هــر  در  بنابراین 
ایــــران بــایــد هــوشــمــنــد ســازی 
شــود،  گرفته  پیش  در  طــوری 
منطقه  هــر  محلی  مقامات  تــا 
که مدیریت چالش های آن را 
بررسی  با  هستند؛  دار  عهده 
بیشتر  چـــه  هـــر  ــاخــت  شــن و 
اقدام  آنها  برای حل  چالش ها 
ــرده و  ــ ــذاری کـ ــ ــ ــه ســرمــایــه گ بـ
های  شرکت  اینجا  در  سپس 
ارائـــه راه حل  بــا  دانــش بنیان 
هــایــی بــه حــل چــالــش موجود 

اقدام می کنند.
   ما در کشور به شهر هوشمند 

چقدر نزدیک هستیم؟
ــه صــراحــت  بــنــده نــمــیــتــوانــم ب
بگویم خیلی نزدیک هستیم. 
زیرا در صدر کل برآمد جهانی، 
پیشرفت  آینده  سال  چند  در 
کــل آســیــای مــرکــزی در زمینه 
درصد   2۰ به  ســازی  هوشمند 

هم نخواهد رسید.
در زمان حال نیز نمی توانم به 
صراحت بگویم که از کشورهای 
ــیــل عـــدم اجـــرای  ــگــر بـــه دل دی
در  های هوشمندسازی  پــروژه 
کــشــورمــان عــقــب تــر هستیم 

زیرا عمده منطقه هایی مانند 
هستند  فــارس  خلیج  منطقه 
که در حوزه هوشمند سازی به 
جلو پیش رفتنه اند و بیشتر 
ــی باشد.  در Transportationمــ
بــه صــراحــت مــی تــوان گفت با 
ــرای پــیــاده  ــ داشـــتـــن بـــودجـــه ب
سازی هر منطقه ای پتانسیل 
اعـــمـــال هوشمند  ــرای  ــ ب رشـــد 
ســـازی را خــواهــد داشــــت. ما 
 Sample صـــورت  بــه  اینجا  در 
هــوشــمــنــد  ــر  ــهـ شـ حـــــــوزه  در 
ــای  ــروژه هــ ــ فــقــط یـــک ســــری پ
بـــه صـــــورت دمــــو اجـــــرا شــده 
اســـت، امـــا بــه واســطــه تــلاش 
ــراد بــاعــث شــده  ــ هـــای زیـــاد اف
هوشمند  تورهای  در  مــردم  تا 
که  باشیم  داشــتــه  پیشرفت 
موضوع  ایــن  بــا  بــرق  اداره  در 
پول  برگشت  که  بودند  روبــرو 
زودتــر  را  خدماتشان  ازای  در 
بــــرای همین  ــت کــنــنــد  ــافـ دریـ
ــجــام شــد و  ســرمــایــه گــذاری ان
همینطور ما در پایش اطلاعات 
هــواشــنــاســی پــیــشــرفــت هــای 
خــوبــی را داشــتــه ایــم امــا این 
اگر کارشان پایدار  دستگاه ها 

بــاشــد بسیار  تــاخــیــر  ــدون  بـ و 
عالی می باشد به عنوان مثال 
ما پروژه ای را داشتیم، که در 
آن باید اتومبیل و اتوبوس ها 
را کنترل و مانیتور می کردیم 
به این صورت که اگر تصادفی 
رخ داد، علت ها و نواقصی که 
سبب آن تصادف شده است 
ــود، امـــا در  ــال شـ ــرای مــا ارســ بـ
خیلی  و  داد  رخ  کــه  تــصــادفــی 
هــم صــدا کـــرد، تلفات زیــادی 
دستگاه  شـــد،  شــامــل  هــم  را 
باید  آن لحظه حساس که  در 
اطلاعاتی را ارسال می کرد از کار 

افتاده بود.
ایـــن مسئله  گــفــت  ــوان  ــی تـ مـ
مــا،  روی  پــیــش  در  چــالــشــی 
انــجــام درســت  بـــرای چگونگی 
خواهد  ها  پــروژه  استاندارد  و 
بود، یعنی به نظر بنده  ما کاری 
بهتر  بسیار  ندهیم  انــجــام  را 
کار  آن  اصــولــی  غیر  انــجــام  از 
است. زیرا انجام این کار باعث 
گــذاران  اعــتــمــادی سرمایه  بــی 
به  و  و تکنولوژی  این علم  به 
وجــود آمــدن مشکلات دیگری 

نیز خواهد شد.

هر منطقه ای 
پتانسیل رشد 

برای اعمال 
هوشمند سازی 

را خواهد 
داشت
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   با توجه به زمزمه هایی برای اجرایی شدن 5G در ایران 
در طی چند سال آینده، این تکنولوژی چگونه به توسعه 

شهر هوشمند کمک خواهد کرد؟
اکنون در  LTE و شبکه هایی که  با  توانیم  ما می 
اختیار داریم بسیاری از کارهایمان را با پهنای باند 
کمتری به انجام برسانیم و هزینه ی 5G را نداشته 
روش هـــای   4G بستر  روی  بــر  می توانیم  باشیم. 
ــد؛ را بــا امنیت  ــــه شـــده انـ ــراً ارائ جــدیــدی کــه اخــی
بالاتر و همچنین پهنای باند کمتری بر روی پروژه 
و  کرده  سازی  پیاده  خودمان  هوشمندسازی  های 
اطلاعات مان را در آن رد و بدل کنیم، زیرا ما هنوز 
بر روی بستر 4G خیلی کار داریم؛ که بتوانیم از آن 
استفاده کافی را ببریم و شبکه هایمان را گسترش 
دهیم، حالا در کشورهایی که اقدام به بهره برداری 
بر  را  Software خود  آنها  انــد؛ مسلما  کــرده   5G از 
روی 4G استفاده و ارائه کرده اند. اکنون به پهنای 
باند بیشتری نیاز دارد اما از همه پهنای باند موجود 

استفاده کامل را نبرده ایم.

   جناب مهندس شما نکته ای در نظر ندارید تا برای ما 
شرح بدید؟

اهمیت  بــه هوشمند ســـازی  داریـــم  اگــر قصد  مــا 
دهیم و هدف مان هوشمند سازی کشور و شهرها 
که  کسانی  و  مقامات  به  بنده  توصیه  باشد،  می 
به  را  هایی  گـــذاری  سرمایه  و  بــودجــه  می خواهند 
این تکنولوژی اختصاص دهند این است، که اول 
خوب تحقیق کنند و چالش های موجود در منطقه 
بشناسند  را  هستند  آن  مدیریت  حــال  در  کــه  را 
اختیار  در  را  فرصت  فرآیند،  ایــن  طی  با  و سپس 
شرکت های دانش بنیان و دیگر شرکت های ارائه 
دهنده سرویس ها به این شرکت ها قرار دهند، تا 
با همکاری هم به هوشمند سازی کشورمان کمک 
عمده ای کنند؛ نیز فعالیت های خود را گسترش 

دهند و موفقیت های زیادی را کسب کنند.
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  ONU
یک  و  است   Optical Network Unit مخفف  کلمه  این 
دسته از خدمات را ارائه میدهند در واقع در لایه انتقال 
قرار دارد به عنوان مثال میتواند از یک فیبر تا 256 پورت 
که می تواند شامل تلفن و دی اس ال باشد را تحویل 
دهد و در لایه انتقال قرار دارد. ONU ها انواع مختلفی 
دارند و میتوانند ارائه دهنده POTS و یا LAN باشند که 
در این نوشتار ما در رابطه با POTS صحبت میکنیم به 
همین منظور یک دیوایس ONU مطرح از شرکت هواوی 

را در ادامه معرفی می کنیم.

هرآنچهدر
موردجیپان
بایدبدانید!

 همانطور که در مقاله شماره قبلی اشاره شد، انتقال اطلاعات فیبر نوری یک روش انتقال داده از 
یک مکان به مکان دیگر است که در این روش سیگنال های نور مادون قرمز توسط یک فیبر 
 modulate نوری ارسال می شوند. نور یک موج الکترومغناطیس حامل است که برای انتقال داده
می شود. اگر لازم باشد ارسال اطلاعات در پهنای باند بالا یا فاصله زیاد انجام شود یا مصونیت در 
برابر تداخلات الکترومغناطیسی حیاتی باشد، فیبر نوری نسبت به کابل الکتریکی ارجحیت دارد. 
 LED داده ها به روش خاموش و روشن شدن ،PCM در نسل قبلی ارسال اطلاعات توسط فیبر
و ارسال بیت به بیت اطلاعات اتفاق می افتاد. اما در نسل جدید G-pon ارسال اطلاعات با 
روش های دیگری از جمله DWDM را فراهم آورده است. در این روش ارسال اطلاعات بر 
اسال طیف ویولت )wavelet( انجام می شود که می تواند مزایای گوناگونی داشته باشد از جمله 
ارسال و دریافت فرکانس ها و طیف های متفاوت از یک زیرساخت و حتی یک کُر )Core( فیبر 

هم برای ارسال و یا دریافت چند طیف متفاوت کافی است.

بـه زبـان سـاده جـی پـان یـک شـبکه اسـت کـه بـرای تبـادل داده بـه فیبر نوری وابسـته اسـت. در حـال حاضر این 
تکنولـوژی بـرای شـبکه هـای اپتیـکال پسـیو کاربـرد فراوانـی دارد. جـی پـان نـرخ بسـیار قابـل توجـه 1 بـه 64 را در 
روی تنهـا یـک فیبـر ارائـه میدهنـد. بـر خـلاف سـیم هـای اسـتاندارد مسـی در بیشـتر شـبکه هـا، جـی پـان هـا از 
لحـاظ مصـرف انـرژی تـا 95% بـه صرفـه تـر هسـتند بعـلاوه ایـن تکنولـوژی راهکارهـای بسـیار ارزان قیمتـی نیـز 
بـرای اضافـه کـردن یـوزر بـا اسـتفاده از اسـپلیتر ارائـه می کنـد کـه در مـکان هـای شـلوغ بسـیار قابـل توجه اسـت.

  OLT
این کلمه مخفف Optical Line Terminal است و درواقع 
سوییچ اصلی برای برقراری ارتباطات در شبکه جی پان 

است.
سوییچ اصلی که هر دستگاهی به آن متصل می شود و 
ارسال اطلاعات می کند، در حقیقت مغز سیستم است 

و در لایه کرُ قرار دارد.

گی
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 ج

ین
لد
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 ÓMA-5616ÓهواویÓدستگاهÓمعرفی
دستگاه هواوی MA-5616 یک دستگاه Dslam می باشد 
که با قراردادن کارت های زیر توانایی های آن تغییر پیدا 

می کند.
     ADSL این دستگاه به شکل یک دستگاه واگذارنده پورت ADSL بانصب کارت

تغییر حالت داده و میتواند به مشترکین خود از روی بستر زوج سیم اینترنت واگذار 
نماید.
با نصب کارت VDSL این دستگاه می تواند در روی زوج سیم، بسته به مسافت     

از ده تا صد مگابیت پهنای باند منتقل نماید.
با نصب کارت Combo می تواند هم ADSL و هم تلفن واگذار نماید.    
پورتی می      تلفنی 64  پیشنهادی نصب کارت  قابلیت دستگاه در روش  بهترین 

باشد. دراین دستگاه با قراردادن این کارت می توان به مشترکین خود برروی بستر 
زوج سیم خط تلفن واگذار نمود. این دستگاه همان دستگاهی است که در کافو نوری 

های مخابرات امکان واگذاری تلفن را برای مشترکین این شرکت فراهم می نماید.

لازم به ذکر است توسعه یافتگی شرکت هواوی باعث 
افزایش بهره وری این دستگاه می شود به صورتی که 
تنظیمات این دستگاه می تواند بسیار ساده و سریع 
استفاده  توانایی  دستگاه  مزیت  دیگر  گــیــرد.  صــورت 
چندین نوع کارت در یک دستگاه می باشد. به عنوان 
مزیت بعدی می توان تجمیع 256 پورت یه صورت 4 
کارت 64 پورتی در یک دستگاه نام برد که قابلیت بسیار 

خوبی جهت استفاده کاربران می باشد.
به عنوان  بالا  تنوع موجودی  و  ارزان قیمت  کارت های 
مزیت بسیار خوبی در رقابت با FXS ها می باشد. از دیگر 
مزایای آن می توان به قابلیت Hot plug برای بعضی از 
قطعات این دستگاه اشاره نمود. در مثالی ساده می توان 
به اختلاف قیمت تقریبا یک سوم این دستگاه با تمام 
نمونه های دیگر که این نوع خدمات را انجام می دهند، 

اشاره نمود.
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  ONT
 Optical Network Terminal مخفف  کلمه  این 
اســت و در واقــع در نقش مــودم عمل می کند 
و میتوان پورت تلفن یا تلویزیون آی پی را از 
آن دریافت کرد. این بخش در لایه اکسس قرار 

دارد.
در جی پان برای اختصاص دادن پهنای باند به 
هر ONU از روش TDMA یا دسترسی چندگانه 
با توزیع زمانی استفاده می شود که با توجه به 
شرکت ارائه دهنده سرویس و نحوه اختصاص 
دادن پهنای باند توسط آنها هر ONU میتواند 
بر  گیگابیت   2.488 تا  استریم  دان  نــرخ  یک 

ثانیه دریافت کند.
دلیل  به  استریم  آپ  نرخ  اگرچه 
 ONU دیــگــر  شیرینگ  دلــیــل  بــه 
میزان  از  کمتر  اســت  ممکن  هــا 
با  ها   ONU باشد.  خود  ماکزیمم 
OLT ارتباط میگیرند و OLT فاصله 
و زمان تاخیر برای هر مشترک را 

تعیین می کند.

چراجیپان؟
ارتباطات وسیع تری درخواست می کنند و به  با پیشرفت هر روزه تکنولوژی، مصرف کننده ها اینترنت و 
همین علت ارتباطات فیبر نوری یک انتخاب عالی است. تکنولوژی فیبر به خانه Fiber to the Home یا به 
اختصار FTTH به همین علت روز به روز محبوب تر می شوند. این فیبرهای نوری تنها وسیله ای هستند که 
میتوانند نیاز به سرعت بالاتر در فواصل دورتر را پاسخ دهند و علاوه بر این یک مزیت دیگر بر سیم مسی 
دارند و آن هم این است که امکان اختلال و نویز در آنها بسیار کمتر است و همچنین خطر جرقه زدن در 
سیم مسی که بسیار هم محتمل است و در زمان ارسال پتانسیل الکتریکی رخ میدهد و ممکن است باعث 
قطعی شود در فیبر نوری به طور کامل حل می شود چرا که در انتقال داده در این فیبر نوری هیچ جریانی 
جابه جا نمی شود. یک کابل فیبر نوری میتواند چندین مصرف کننده را پشتیبانی کند و از همین طریق تعداد 

تجهیزات مورد نیاز را به شدت کاهش می دهد.

اینترنت  انتقال ترافیک به وسیله  یک شبکه جی پان توانایی 
و TDM و ATM را دارد و از بخش های مختلفی که در بالا هم 
 OLT - Optical Line Terminals, اشــاره شد تشکیل می شود 
ONU - Optical Network Unit و یک اسپلیتر. وظیفه اسپلیتر 
جداسازی سیگنالهای در زمان نیاز است و OLT تمام سیگنال های 
اپتیک را به شکل پرتوهای نوری از ONU ها دریافت می کند و آنها 
را به سیگنال الکتریکی تبدیل می کند. OLT ها به صورت معمول 
تا 72 پورت را پشتیبانی می کنند. یک ONU به مصرف کننده 
نهایی متصل می شود و سیگنال هارا از آنجا به OLT میفرستد. 
به طور معمول یک شبکه جی پان میتواند تا 2۰ کیلومتر برسد و 
برای 64 مصرف کننده نهایی خدمات ارائه دهد. شبکه جی پان 
داده های آپ استریم و دان استریم را به روش DWM استفاده 

می کند. البته از 72 پورت صرف سیگنالینگ می شود.
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هنوز زمانی نمی گذرد از سخنرانی آقای جهرمی وزیر 
اینکه  بر  مبنی  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  محترم 
ایــن معنی است  انــدازی یک وب سایت نه به  راه 
که دولت الکترونیک در حال اجراست. باوری غلطی 
که مسولین از دولت الکترونیک دارند دقیقا همین 
نکته اســت. با راه انــدازی یک وب سایت و یا یک 
طبع  به  و  الکترونیک  دولــت  استقرار  انتظار  پرتال 
آن کم شدن مراجعات مردم و کاهش سردرگمی و 
فاضله  مدینه  ایجاد  و  مــردم  خشنودی  و  استقبال 

است.
منظور از استقرار دولت الکترونیک این نیست که 
برای  سازمانهای مختلف وب سایت هایی چه بسا 
خدمات موازی ایجاد نمایند. که خروجی آن درست 
برعکس بلاتکلیفی مردم در عضویت در سامانه ها و 

سایت های متفاوت و موازی هم است.
معنی دولت الکترونیک یعنی ارتباط پشت به پشت 
سامانه های دولت. به عنوان مثال هنگامی که یک 
از مشترک خود میخواهد  اطلاعات هویتی  سازمان 
با  و  بــاشــد  نــمــی  فیزیکی  اطــلاعــات  دادن  بــه  نــیــاز 
استعلام این اطلاعات از سازمان های مربوطه هویت 
نیاز به تایید  . حــال  قــرار گیرد  تایید  شخص مــورد 
شخص در سامانه های موبایلی است با استعلام و 
پیامک یک متن به موبایل موبایل وی نیز مورد تایید 
قرار میگیرد و برای استعلام حساب وی لازم است 

یک استعلام از بانک صورت گیرد و ...
همانطور که در مثال مشخص و مبرهن بود نیازی 
مختلف  هــای  سامانه  در  مشترک  یک  عضویت  به 
و  ارتباط  هــای خدماتی  عــوض سامانه  در  ولــی  نبود 
استعلامات خود را از ارتباط بین سامانه های مختلف 

با زبان های رایج بین ماشین ها تامین می کنند

این ارتباطات رشد جوامع را رقم میزند و معمولا درجه ترقی 
کشورها را با قدرت ارتباطی هر چه بیشتر این سامانه ها به 

هم ارزشیابی می نمایند. 
با بیان این پیش نیاز می توانیم جزییات بیشتری 
در مورد APIها و لزوم استفاده آنها در سامانه های 

مختلف را درک کنیم.
API ها که همان وب سرویس ها می باشد و به دلیل 
اینکه بیشتر سرویس ها زبان http را ساپورت می 
کنند و نیازی به کتابخانه اضافی روی برنامه ها نمی 

باشد مورد مقبولیت بیشتری قرار گرفته است
در سرویس های ویپ نیز نیاز به ارتباط به صورت 
این معنی که لازم است سرور  به   . باشد  API می 
ویپ هم به عنوان یک نقطه از شبکه های هوشمند 
وظایف خود را بدرستی انجام دهد و گزارشات مورد 

نیاز را تأمین کند.
بــه عــنــوان مــثــال لازم اســت گــاهــی کــدهــای اعتبار 
سنجی Verification Code به صورت گویا به مشترکین 
اعلام گردد. کافی است سامانه ایجاد رمز یک پیام به 
صورت وب سرویس به سرور ویپ ارسال نماید و در 
ان کد رمز را به انضمام شماره مقصد اعلام نماید و 
سیستم با شماره تلفن ارسال شده تماس گرفته و 

کد رمز را پخش می نماید.
در مثالی دیگر از وب سرویس ها گاهی لازم است 
با دریافت تماس ورودی مشخصاتی از تماس گیرنده 
این  در  ــردد.  گـ مشاهده  اپــراتــور  نمایشگر  روی  بــر 
حالت با ارسال شماره تماس گیرنده به سی ار ام یا 
سامانه های مشابه سامانه مشتری را پیدا نموده و 

مشخصات را برای کاربر پاپ آپ می نماید
مثال های دیگری در مقالات بعدی معرفی میگردد

 API ها
چهنقشی

درارتباطات
بینسامانه

دمهادارند؟
مق
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بازارروبهرشدبردمدارچاپی
درصنعتمخابرات

صنایع  از  بسیاری  مانند  نیز  مــخــابــرات  صنعت 
دیگر، از قطار فناوری عقب نمانده و پیشرفت های 
زیادی را تجربه کرده است. شاید تا چند دهه پیش 
تصور ما از مخابرات، تلفن های سیمی بودند که در 
گوشه ای از منازل و ادارات قرار داشتند و هر فرد 
از آنها باید به محل قرار گیری شان  برای استفاده 
مقابل  در  دور،  چندان  نه  خاطرات  این  می رفت. 
فناوری های جدید صنعت مخابرات بسیار قدیمی 
به نظر می رسند؛ به طوری که شاید اگر یک تلفن 
مربوط به بیست سال پیش را در اختیار نوجوانان 
امروز قرار دهیم، حتی طریقه کاربرد آن را ندانند!

صنعت  در  کــه  تــکــنــولــوژی  ــزون  ــ ــ روزاف پیشرفت 
مخابرات نیز وارد شده، ابزارها و راهکارهای ارتباطی 
را به حدی گسترش داده است که گویی قرن ها از 
نمونه های ارتباطی چند دهه اخیر می گذرد. امروز 
هر یک از ما در هر کجای دنیا که باشیم می توانیم 
ارتباطات متنی، صوتی و تصویری را با هر نقطه 
دنیا داشته باشیم. صنعت تلکام دیگر یک ارتباط 
ساده تلفنی نیست، بلکه شبکه ای ارتباطی را در 
با قیمت   قــرار داده است که  اختیار مــردم جهان 
ارزان تر، یک فرایند ارتباطی آسان و در عین حال با 

کیفیت را در فضای ابری تجربه می کنند. اهمیت 
صنعت مخابرات در جهان به حدی است که این 
صنعت، تمام دنیا را به یک واحد متمرکز تبدیل 
می توانند  جهان  اقصی نقاط  مــردم  و  اســت  کــرده 

اخبار به روز دنیا را داشته باشند.
بــه لطف  دنــیــا،  نــقــاط  اکــثــر  بــه  گفتیم دسترسی 
صنعت مدرن مخابرات، امکان پذیر است. اما چه 
تلفن های  دهــه،  چند  طی  تنها  که  افتاد  اتفاقی 
و  پیشرفته  ــای  ــزارهـ ابـ بــه  مــا  شــمــاره گــیــر  سیمی 

هوشمند ارتباطی تبدیل شدند؟
صنعت تلکام مانند بسیاری از صنایع دیگر جهان، 
قطعا  که  می کند  استفاده  زیربنایی  تجهیزات  از 
از  درجــه  ایــن  نمی توانست  تجهیزات،  آن  بــدون 
مدرنیته را تجربه کند. فناوری شبکه، دستگاه های 
هوشمند و امنیت ارتباطات در صنعت مخابرات، 
بــردهــای مــدار چاپی مختل خواهد ماند و  بــدون 
بر این اساس، یکی از تجهیزات زیرساختی مهم 
صنعت مــخــابــرات، بــرد مــدار چاپی اســت کــه به 
جرأت می توان گفت در فرایند عبور این صنعت 
از سنت به مدرنتیه، نقش بسیار مهمی داشته 

است.

نسیم توکل، کارآفرین، فعال اقتصادی، عضو اتاق بازرگانی تهران و رئیس هیئت نسیم توکل، کارآفرین، فعال اقتصادی، عضو اتاق بازرگانی تهران و رئیس هیئت 
مدیره گروه تجارت الکترونیک عرش گسترمدیره گروه تجارت الکترونیک عرش گستر
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مــهــم تــریــن مــزیــتــی کـــه فــرایــنــدهــای 
برای  مخابرات  صنعت  مــدرن  ارتباطی 
است.  امنیت  ــد،  آورده انـ ارمغان  به  ما 
ــســان هــا مــی تــوانــنــد بـــا حــفــظ حریم  ان
ــبــاطــات  شــخــصــی و امــنــیــتــی خــــود، ارت
گسترده ای را با یکدیگر داشته باشند. 
فناوری بیومتریک، سیستم های اسکن 
بسیاری  در  که  چهره  یا  شبکیه چشم 
از گوشی های هوشمند تعبیه شده اند، 
می شوند  محسوب  نوینی  فناوری های 
آنها وجــود یک مدار  که پایه و اســاس 
بــردهــای  لطف  بــه  کــه  اســت  پیشرفته 
مــی شــود.  ساخته   )PCB( چــاپــی  مـــدار 
فناوری برد مدار چاپی امکان رسیدن به 
چنین سطحی از امنیت را برای صنعت 
مخابرات فراهم می کند، اما متخصصین 
این فن می دانند که طراحی یک برد مدار 
چاپی نیاز به دقت و ظرافت زیادی دارد. 
که  اهمیتی  ضمن  ــاس،  اسـ همین  بــر 
بردهای مدار چاپی در صنعت مخابرات 
دارند، طراحی صحیح و بدون خطای آنها 

بسیار مهم تر است.
چاپی  مــدار  بردهای  کاربرد  ساده ترین 
 PCB ــاری ــتـــصـ ــا بـــا نــــام اخـ کـــه عــمــوم
از قطعات  شناخته می شوند، حفاظت 
دستگاهاست.  در  موجود  الکترونیکی 
این بردهای چاپی به یکی از بخش های 
ضروری لوازم الکترونیکی مصرفی مدرن 
آنها،  از  استفاده  با  و  شــده انــد  تبدیل 
مقاومت  عملکرد،  ــدازه،  ــ ان از  مــی تــوان 
الکترونیکی  دستگاه های  اثربخشی  و 
اطــمــیــنــان حــاصــل کــــرد. بـــردهـــای مــدار 
چاپی در انواع و اشکال مختلفی تولید 
مسیرهای  شــامــل  اصــــولا  و  مــی شــونــد 
از جنس ورقه های مس هستند  رسانا 
و این ورق های مس نیز روی یک بستر 
طراحی  می شوند.  لایه  بندی  غیررسانا 
برخی  در  چاپی،  مــدار  بردهای  تولید  و 
قابل  تــحــولات  ــروز  امـ دنــیــای  از صنایع 
توجهی را ایجاد کرده  است که کمترین 

آنها توانایی تولید انبوه است.

اندازه
بازار

صنعت
مخابرات
PCBو

نوین،  فناوری های  روزافــزون  پیشرفت 
ــاء، مــیــزان  ــ ــی خــصــوصــا ایــنــتــرنــت اشــ
به  نسبت  را  مصرف کنندگان  تقاضای 
دستگاه های هوشمند ارتباطی افزایش 
داده است، به طوری که در دنیای امروز 
بسیاری از فعالیت های ارتباطی از طریق 
فناوری مذکور انجام می شوند؛ بنابراین 
طبیعی است که بازار صنعت مخابرات، 
تکنولوژی هایی  پیشرفت  راســتــای  در 
کرده اند،  راحت تر  را  انسان  زندگی  که 
با  همزمان  کند.  پیدا  بیشتری  رشــد 
رشد روزافزون صنعت مخابرات، میزان 
ــرای دســتــگــاه هــای مــجــهــز به  ــ تــقــاضــا ب
می شود  بیشتر  مــدرن  زیرساخت های 
صنعت  ایـــن  ــگــران  ــازی ب رو،  ایـــن  از  و 
ــازار بــزرگ  بـــرای باقی مــانــدن در ایــن بـ
رقابتی، خواه ناخواه به سمت تجهیزات 
نوین حرکت خواهند کرد. بازار جهانی 
زیرساختی صنعت مخابرات  تجهیزات 
در سال 2۰19 معادل 383.86 میلیارد 
و پیش بینی می شود  بــوده است  دلار 

ــد مرکب  رشـ ــرخ  نـ بــا  ــال 2۰23،  تــا سـ
سالانه 7.۰7 درصد، به ارزش 5۰4.56 
میلیارد دلار برسد. به لحاظ منطقه ای 
نیز منطقه آسیا-اقیانوسیه بزرگ ترین 
این صنعت  بــازار تجهیزات  در  منطقه 

در سال 2۰19 بوده است.
ــه عــنــوان  بــــازار بـــرد مــــدار چــاپــی نــیــز ب
صنعت  در  پرکاربرد  تجهیزات  از  یکی 
نشان  را  توجهی  قابل  رشــد  مخابرات، 
داده اســت. به طــوری که ارزش آن در 
دلار  میلیارد   58.91 معادل   2۰19 سال 
ســال  ــا  ت مــی شــود  پیش بینی  و  بـــوده 
با نرخ رشد مرکب سالانه 4.12   2۰25
دلار  میلیارد   75.72 ارزش  بــه  درصــد 
برسد. با توجه به افزایش تقاضایی که 
در  بلکه  مخابرات،  در صنعت  تنها  نه 
در  الکترونیک  با  مرتبط  صنایع  سایر 
سطح جهان ایجاد شده است، بازار برد 
مدار چاپی رشد سریعی را تجربه کرده 
و انتظار می رود این روند طی سال های 

آینده نیز ادامه داشته باشد.

کاربرد
بردمدار
چاپیدر
صنعت
مخابرات
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PCBآلومینیومی؛
مناسببرایصنعتمخابرات

علیرغم انواع متعدد PCB، اگر 
از یک تولیدکننده مونتاژ برد 
مدار چاپی بپرسید کدام نوع 
مناسب تر  تلکام  صنایع  برای 
ــای  ــردهـ ــا بـ ــهـ ــر آنـ ــثـ ــت، اکـ ــ اســ
آلومینیومی را توصیه می کنند؛ 
چرا که کارایی و نتیجه بهتری 
را در این صنعت از خود نشان 
داده انـــد. بــردهــای مــدار چاپی 
گرما  انتقال  برای  آلومینیومی 
ضمن  هستند،  مفید  بسیار 
اینکه وزن سبکی داشته و با 
دوام تر نیز هستند. همچنین 
تــوانــایــی   PCB از  نــــوع  ایــــن 
برد  شکل  تغییر  از  جلوگیری 
و  دارد  را  آن  شــدن  اکسید  و 
سریع  انــتــقــال  در  آن  قـــدرت 
دوام  و  مقاومت  باعث  گرما، 
می شود  دستگاه هایی  بیشتر 
که این نوع برد در آنها تعبیه 

شده است.

طیف وسیعی از دستگاه ها 
صــنــعــت  ــای  ــه هــ ــ ــام ــ ــرن ــ ب و 
مخابرات به برد مدار چاپی 
ــه  نــیــاز دارنـــــد کـــه در ادامــ
ایــن بخش ها  از  بــرخــی  بــه 
مــی شــود: سیستم  ــاره  اشــ
تلفن های همراه،  ارتباطات 
ســیــســتــم هــای دیــجــیــتــال 
آنـــالـــوگ، ســیــســتــم هــای  و 
در  استفاده  مــورد  ارتباطی 
بخش ارتش و دفاع، فناوری 
فناوری  بی سیم،  ارتــبــاطــی 
 ،PBX امنیتی، سیستم های
سوئیچینگ  سیستم های 
ــی، دســـتـــگـــاه هـــای  ــنـ ــفـ ــلـ تـ
ارتــــبــــاطــــی مـــــــاهـــــــواره ای، 
روترهای )router( پرسرعت، 
ــره  ــ ــی ــای ذخــ ــ ــاه هـ ــ ــگـ ــ ــتـ ــ دسـ

ــیــکــی،  ــکــتــرون اطــــلاعــــات ال
تلفن های همراه و ...

چاپی  مــدار  بردهای  کاربرد 
فــراتــر از مـــواردی اســت که 
در بـــالا ذکـــر شـــده اســـت و 
وجود  کمی  بسیار  احتمال 
دســـتـــگـــاه  یــــک  کــــه  دارد 
الکترونیکی پیشرفته، فاقد 
برد مدار چاپی باشد. صرف 
نظر از کاربرد PCB در انواع 
صنایع، آن چیزی که بیشتر 
ــی،  ــ ــارای ــ ک دارد،  اهـــمـــیـــت 
عملکرد و قابلیت اطمینان 
است؛  چاپی  مــدار  بردهای 
ــرا کــه فــرایــنــد طــراحــی و  چـ
تولید آنها نیاز به تخصص 

و مهارت بالایی دارد.

بردهای 
مدار چاپی 
آلومینیومی 
برای انتقال 
گرما بسیار 

مفید هستند، 
ضمن اینکه 
وزن سبکی 
داشته و با 
دوام تر نیز 

هستند.
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فونوب
چگونه
طراحی
شده
است؟

 Óچیست؟ÓIMS
که  است  استانداردی  جدیدترین  معنی  به   IMS
سازمانهای استاندارد سازی مخابراتی دنیا جهت 
پیشنهاد  مخابراتی  های  سامانه  ســازی  یکپارچه 
ــار وظــیــفــه ایــجــاد  ــن ســاخــت ــ ــــت. در ای ــده اسـ شــ
زیرساخت به عهده پروایدر می باشد و نگرانی ها 
را جهت زیرساخت از توسعه دهندگان می گیرد 
و در مقابل آن پایداری و توسعه پذیری را به آنها 
ارایه می نماید این ساختار که معمولاً به صورت 
SaaS بر روی cloud ارائه می شود به چند قسمت 

تقسیم می گردد 

لایه Database وظیفه نگهداری از Profile های 
 Control & Routing مشترکین را بعهده دارد. لایه
وظیفه مدیریت سیگنالینگ SIP را بعهده دارد. 
لایه Data و ظیفه حمل ترافیک های مولتی مدیا 
مسئول  اپراتور   Service لایه  در  دارد.  بعهده  را 
ایجاد وظیفه ایجاد سرویس های ارزش افزوده را 

به عهده دارد
 Óبهره می گیرد؟ IMS فون وب چگونه از

از زیــرســاخــت  ــه دلــیــل اســتــفــاده  ب در فـــون وب 
به صورت  ارائــه خدمات  و   Nasim IMS قدرتمند
ابر )Cloud( این توانایی را دارد که از HTTPS به 
عنوان درگاه صوتی )Media Gateway( استفاده 
نماید. این توسعه جذاب فرصتی را فراهم می آورد 
پروتکل  با  سو  یک  از  مخابراتی  هــای  سامانه  تا 

دیگر  طــرف  از  و   WebRTC پروتکل  و   HTTPS
ساده  کلامی  در  نماید  استفاده   SIP پروتکل  به 
 WebRTC این سرویس یک مفسر پروتکل بین
به  را   SIP از یک سو  تواند  اســت که می   SIP و 
WebRTC تبدیل نماید تا سافت فون های تحت 
وب بتوانند ارایه خدمات دهند و از سویی دیگر 
می تواند WebRTC رابه SIP تبدیل نموده تا از 
آن به عنوان یکی از منابع ورودی به مرکز تلفن 

در نظر بگیریم.
این بدان معنی است که اگر از این سرویس در 
وب سایت خود استفاده نماییم می توانیم از وب 
تلفن شهری  یک خط  عنوان  به  خودمان  سایت 
استفاده نماییم که نه برای شما هزینه ای خواهد 
داشت و نه به برای تماس گیرنده. فرق اساسی 
این سامانه با مدل های قبلی جایگذاری این نود 
در زیرساخت Nasim IMS می باشد. که مزایای 
توسعه پذیری هزینه پایین راه اندازی و … را در 

پی دارد.
استفاده  در  این سرویس  های  از جذابیت  یکی 
بین المللی آن می باشد. با فرض اینکه مشترک 
پس از ورود به وب سایت شما امکان مکالمه بین 
المللی را در لحظه می تواند برقرار نماید که هم 
از لحاظ  المللی پرداخت نکند و هم  هزینه بین 
علم فـــروش بــه دلــیــل وجـــود در ســایــت و ارتــبــاط 
realtime همان لحظه امکان فروش بالاتر می رود.

 IMS برای اینکه عملکرد بهتر فون وب را معرفی نماییم بهتر است ابتدا با
آشنا شویم. 

حی
فت

ن 
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ا
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سلام، آقای بهرامی خودتان را برای مخاطبین ما معرفی می 
کنید؟

دانشجوی  هستم  بهرامی  سجاد  بنده  ســلام.   
در  و  مخابرات  گرایش  بــرق  مهندسی  رشته   PhD
حال حاضر در دانشگاه کالیفرنیا در شهر ریورساید 

مشغول به تحصیل هستم.
با توجه به اینکه کالیفرنیا قلب تکنولوژی دنیاست. احتمالا 
شما اطلاعات بیشتری از رشد تکنولوژی دارید لطفا بفرمایید 
تکنولوژی و علم به کدام یک از شاخه های مخابرات تمایل 

پیدا کرده ؟
 رشته مخابرات گرایشات مختلفی دارد. گرایش 
من مخابرات سیستم هست و کارهایی که بیشتر 
در ایران در غالب این گرایش انجام می شود مربوط 
به لایه اول مدل های OSI و یا TCP/IP است. لایه 
برق  و  کامپیوتر  های  رشته  از  تلفیقی  بالاتر  های 
دنیا  5G در سطح  حــال حاضر  در  اســت.  مخابرات 
خیلی مورد توجه قرار گرفته است و سرعت مخابره 

را بسیار بالا برده است.
لطف میفرمایید در مورد 5G بیشتر توضیح بدهید؟

فرکانس  بــا  اینکه  دلــیــل  بــه   5G تکنولوژی  در   
 mmWave خیلی بالا کار می کنیم و سر و کارمان با
را  آنتن های خیلی زیادی  هاست میتوانیم تعداد 
در یک فضای کوچک استفاده کنیم که نتیجه آن 
مبحث Massive MIMO است که تعداد آنتن های 
کاربرهاست.  از  بیشتر  خیلی  ها   Base Station
البته زمینه کاری من 5G نیست و مقداری متمایل 

شدم به سمت Machin Learning و کاری که من 
انجام می دهم تلفیقی از تئوری اطلاعات و ماشین 
لرنینگ است. اگر خواسته باشم توضیح بیشتری 
در مورد کار خودم بدهم ما از یک سری معیارهای 
تئوری اطلاعاتی استفاده میکنیم و البته یک سری 
تکنیک های ماشین لرنینگ؛ که این موارد را ترکیب 
کردیم که بتوانیم در واقع یک سیستم را بهتر یاد 
سیستم  یادگیری  شاید  که  شرایطی  در  بگیریم؛ 

راحت نباشد.
برای درک مطلب لطفا یک مثال برای ما بزنید.

 Channel بله به عنوان مثال احتمالا با مبحث 
Estimation آشنایی دارید؛ یک سری پارامتر هایی 
از کانال که ما از آنها اطلاعات زیادی نداریم واز طرفی 
سیستم و یا گیرنده باید با دانستن آنها اطلاعات 
را  اینکه ضــرائــب  ــرای  ب آورد. حــالا  را بدست  کــانــال 
شناسایی کنیم )Channel Estimation( از ماشین 
لرنینگ بر مبنای تئوری اطلاعات استفاده می کنیم. 
در اینجا تئوری اطلاعات توابع هزینه ای معرفی می 
کند که دارای یکسری ویژگی ها هستند و در واقع 
در مقابل نویز کانال که اکثرا در تئوری گوسی فرض 
 robustness می شود اما در عمل نیست از خودش
نــشــان مــی دهـــد و کــمــک مــی کــنــد کــه آن ضــرائــب 
مجهول را بهتر شناسایی کنیم. به عنوان مثال های 
دیگر می شود به Active Noise Cancellation در 

Speech Processing اشاره کرد.

آیندهدنیادردستان
یادگیریماشینو
هوشمصنوعی

دانشجوی دکتری رشته مهندسی برق 
گرایش مخابرات
 در دانشگاه کالیفرنیا

سجاد بهرامی

آناهیتا طاهری
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لطفا کمی در رابطه با کاربردها به ما توضیح دهید.
 بله مثلا در همین بحث Massive MIMO که عرض 
کردم تعداد آنتن ها خیلی زیاد است. اخیرا بنده یک 
بحثی با یکی از شرکت های اینجا داشتم که چطور وقتی 
تعداد آنتن ها زیاد هست از یک فرستنده به یک گیرنده 
می  توانند در واقع داده هارا سریع تر پردازش کنند و 
همینطور موازی کاری کنند. این اشاره به بحث ML دارد 
به این صورت که یک سیستم آنتن هارا تقسیم بندی 
می کند و این قسمت ها و بخش های مختلف را باهم 
بیاید که  به وجــود  امکان  این  تا  ارتباط می دهد  دیگر 
بتوانیم سرعت و مموری را بهینه سازی کنیم. در واقع 
در بحث های مخابراتی ML خیلی کاربرد پیدا کرده است 
فقط   ML های  تکنیک  از  استفاده  در  پیشرفت  اگرچه 
دیگری  زمینه ی  در هر  و  نیست  به مخابرات  مختص 
مثال دیگر  قــرار میگیرد. یک  استفاده  مــورد  زیــاد  دارد 
بر روی آن هستم، بحث حذف  که خــودم در حال کار 
نویز شدید از در کابین هلیکوپتر است. در واقع صدای 
نویزی که پره ی هلیکوپتر در کابین ایجاد می کند یک 
باعث تضعیف سیگنال  Impulsive noise هست که 
صحبتی که می شنوید می شود. این جا دوباره ماشین 

لرنینگ کمک می کند که اثر نویز کم شود.

برای  کــاری  کمی محیط  و  خــارج شویم  تکنیکالی  مبحث  از  اگــر 
با  علم  ــاط  ــب ارت وضعیت  کنیم  جستجو  را  مــخــابــرات  تخصص 
تکنولوژی در بازار آمریکا به چه شکل است آیا تکنولوژی همان 

است که انتظار میرود.
 کالیفرنیا کلا با کل آمریکا هم متفاوت است. بیشتر 
کمپانی های بزرگ در کالیفرنیا هستند و به نظرم هر 
کسی که در هر فیلدی دارد کار می کند می تواند شغل 
ولی چند سالی  کند،  پیدا  کالیفرنیا  در  را  مورد نظرش 
است کمپانی ها به سمت ماشین لرنینگ و بحث های 
بزرگ  هــای  کمپانی  و  کردند  پیدا  تمایل  لرنینگ  دیــپ 
سعی می کنند از AI ،Machine Learning و ... استفاده 
که  ای  زمینه  در  که  ندیدم کسی  البته من  ولــی  کنند 
فارق تحصیل شده و رشته تحصیلی خود را هم دوست 
داشته کار مورد نظر خود پیدا نکند. البته این به دلیل 
این است که شغل ها در AI و Machine Learning زیاد 
هستند و البته با حقوق های بالا و تمایل بیشتر کمپانی 
دانشجوها  معمولا  بنابراین  است  ها  حــوزه  این  به  ها 
سعی می کنند بعد از فارق التحصیلی گرایش خود را 

عوض کنند به سمت یادگیری ماشین بروند.
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لطفا تفاوت ماشین لرنینگ و دیپ لرنینگ را توضیح بفرمایید ؟
 در بحث دیپ لرنینگ از شبکه های عصبی با تعداد 
لایــه هــای خیلی زیـــاد اســتــفــاده مــی شــود و یــک مزیت 
 feature بحث  کــه  اســت  ایــن  دارد  لرنینگ  دیــپ  کــه 
extraction را به صورت اتوماتیک انجام می دهد ولی 
خیلی ها که با آن کار می کنند تئوری کار را نمی دانند و 
صرفا استفاده می کنند و خب بعضی ها با این مشکل 
دارند. مثلا یکی از اساتید که به تئوری اهمیت ویژه ای 
می دهد می گفت اگر یک روز هواپیمایی ساخته شود 
که بر پایه دیپ لرنینگ باشد که بدون خلبان پرواز کند 
من نمیتوانم اعتماد کنم چون دیپ لرنینگ خیلی مبهم 
است که چطور دارد به ما جواب بهینه را می دهد و بحث 
تئوری که پشت دیپ لرنینگ قرار دارد خیلی سخت و 
پیچیده است و خیلی ها این ایراد را به دیپ لرنینگ 
می گیرند که کسانی که استفاده می کنند خیلی خود را 

درگیر تئوری نمی کنند و نحوه کار را نمی دانند. 
کــدام به چه شکلی  الگوریتم هــای تحلیل داده ها که هر  لطفا 
استفاده می شود را بفرمایید.کدام یکی از آنها محبوب تر است 
مخصوصا در حوزه های تحلیل داده در مسائل تجاری یا مسائلی که 

خیلی روزمره با آنها در ارتباط هستیم؟
 الگوریتم های یادگیری ماشین اساسا به دو دسته 
کلی supervised و unsupervised تقسیم می شوند. 
 Regression ، Classification، مثلا  هــا  مهمترین 
خیلی  که  ... هستند  و   Random Forest، K-means
 Deep Learning استفاده می شود ، حالا این بحث های

هم که جدیدا اضافه شده است و خیلی کار هارا راحت 
تر کرده است.

آقای بهرامی برای ما که در صنعت مخابرات فعالیت داریم خیلی 
علاقه مندیم توصیه شما را بشنویم.

 من احساس می کنم که خیلی استعداد های خوبی 
در ایران داریم، خیلی زیاد. دانشجویانی که اینجا هستن 
را بعضاً با ایرانی ها مقایسه می کنم، مثلا دانشجو های 
چینی، هندی و ... دانشجوهای خیلی خوبی هستند اما 
ایرانی ها نسبت به جمعیت کمی که کشور ما نسبت 
به  داریــم. حالا  واقعا استعداد های خوبی  دارد  آنها  به 
دلیل مشکلاتی که متاسفانه دولت ها باهم دارند بعضاً 
نمی توانیم آن لینک هایی که باعث پیشرفت بهتر کشور 
با کمپانی های بزرگ مثلا  را  در حوزه مخابرات می شود 
اینجا در آمریکا بزنیم. اما در اروپا هم خیلی از کشورها 
بسیار خوب کار می کنند و خوشبختانه آنقدر مثل آمریکا 
با کشور ما مشکل ندارند. امیدوارم بتوانیم ارتباط خود 
دنیا  از  واقــع  در  تا  کنیم  حفظ  دیگر  کشورهای  با  را  را 
مخابراتی  زمینه های  در  الان  اینها  نمانیم. چون  عقب 
خیلی خوب کار می کنند. خیلی مهم است که با کشور 
های دیگر لینک داشته باشیم و متاسفانه ما ارتباطی 
با خیلی از کمپانی های بزرگ در آمریکا نداریم و به نظر 
من با وجود این همه استعدادی که در ایران داریم حیف 

است.
ممنون از توصیه شما و خیلی ممنونم از وقتی که به ما دادید، 

امیدوارم که موفق باشید .
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IoT: Internet of things 
IMS: Integrated Management System
QOS: Quality of Service

IOE: International Organization of Employers
UML: Unified Modeling Language
CN: Creo Network

 ÓباشیدÓماÓهمراهÓکنفرانسÓگزارشÓبا
با سلام به همه افراد حاضر در این کنفرانس، در واقع 
هــدف ما از ایــن کنفرانس ایــن اســت بــرای شما شرح 
دهیم، که ما توانایی پیاده سازی IoT Application ها 
را بر بستر زیر ساخت شبکه های IMS داریم، همچنین 
به  و  هــای موجود  المان  از  برخی  به  که  ــم  داری نظر  در 
زیر  بستر  بر   ،IoT Application یک  در  شده  کاربرده 
ساخت IMS اشاره و توضیحاتی تکمیلی داشته باشیم.

ایشان در ادامــه توضیح دادنــد که، ســوال هایی که در 
اینجا مطرح می شود، به شرح زیر است:

1Ó. IoT پــیــاده ســازی  بــرای  رو   IMS از شبکه هــای  مــا استفاده  چــرا 
Application ها پیشنهاد می کنیم؟

2Ó. IoT Application ها از پیاده سازی IoT Application Vendor
هایشان در بستر شبکه های IMS از چه دستاوردها و منفعت هایی 

بهره مند خواهند شد؟
قطعاً انگیزه های مختلفی در این مسیر وجود دارد، که ما 
 Autofiction Authorization بحث های IMS در شبکه

و ... را خواهیم داشت.
و  بدانند  در IoT Application لازم  Vendor ها  شاید 
بخواهند از چنین قابلیت ها در محصول خود بهره ببرند، 

 IoT Application های Developer در این حالت دیگر
متمرکز  موضوع  ایــن  روی  بر  تا  داشــت،  نخواهند  نیاز 
به  را  هایشان  نگرانی  از  بخش  ایــن  میتوانند  شوند. 

قسمت زیر ساخت شبکه IMS واگذار کنند.
QOS ها بحث Vendor البته یکی از دغدغه موجود برای

ارائه  به سطح  بسته   IoT Application هر که  اســت، 
داشــت.  خواهد  نیاز  هایی  به سرویس  خــود،  خدمات 
 IoT Application لایه  در  ما  نیز  را  بخش  این  تامین 
هر  بــه  کــه  باشد  تــر  کمی سخت  ــد، شاید  دی خواهیم 
Vendor ای که می خواهد یکسری Policy را برای خود 
 High به کار ببرد و یا به اصطلاح IoT Application در

Level باشد، ارائه داد.
از  را  هــا   Developer تــوانــیــم  مــی  هــم  را  بــخــش  ایـــن 
نگرانی هایی که در بخش IoT Application دارند، فارغ 
کنیم و به زیر ساخت شبکه های IMS واگذار کنیم، که 
بر اساس سرویس هایی که در اختیار خواهد داشت، 
با  هایی  سرویس  ها   IOE  Application بین  بتواند 

کیفیت مطلوب را ارائه دهد.
 IoT گسترش  با  که  دارد،  وجــود  نیز  دیگر  بخش   یک 
Application ها با چالش های بحث Security رو به رو 

IMSIMSعضوعضو
جداییناپذیرجداییناپذیر
اینترنتاشیااینترنتاشیا

)SCIoT2020( چهارمین کنفرانس بین المللی شهرهای هوشمند، اینترنت اشیا و
پارمیس پاسبان
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خواهیم بود، یا اگر بخواهم وارد جزئیات 
 Lawful 4، بحثG 5 یاG شوم، در بحث
Interception ها را خواهیم داشت، که 
اجــزای  از  یکی   Lawful Interception
مخابراتی  شبکه های  در  حیاتی  و  مهم 
قــرار   IoT Application هــر  اگــر  اســت. 
صــورت  بــه   IMS شبکه  بستر  در  باشد 
Node فعالیت داشته باشند، لازم است 
 Lawful از سمت  policy هایی  با  حتما 

Interception معرفی شود.
 Describe Session مــا  بــعــدی  بــحــث 
 Node است، که در واقع می توانیم این
ها را که تا اینجا به آن ها اشاره شد، در 
استفاده   IMS هــای  شبکه  ساخت  زیــر 
کنیم، در واقع بر روی بحث طراحی مان 

تمرکز کنیم.
در واقع هدف از بهره گیری Node های 
ایجاد یکپارچگی در شبکه های  موجود، 
به سمت  نهایت  در  که  اســت،  مختلف 
تجمیع شبکه ها هدایت خواهیم شد، تا 
بتوانیم برای هر سرویسی را که بر روی 
بستر شبکه IMS ارائــه می کنیم، دیگر 
نیازمند مشاهده آن سرویس ها به ازای 
بر  کنیم  می  طراحی  که  اپلیکیشنی  هر 

روی لایه IoT Application باشیم.
هدف بنده این است که علاوه بر آن که 
شبکه های  بــرای   IMS شبکه  از  بتوانیم 

اندرویدی و شبکه های مخابراتی استفاده 
داشته  هم  را  ایــن  توانایی  بلکه  کنیم، 
یا   IoT Application هــر  کــه  بــاشــیــم، 
لحاظ  باشد  قـــرار  کــه  را  دیــگــری  ساختار 
شود، در این شبکه از آن بهره بگیریم و 

از آن سرویس دریافت کنیم.
 Route Decision بحث IMS در شبکه 
Call ها وجود دارد، که به اصطلاح می توان 
به آن CSCF گفت، که مرکز و قلب پیاده 
در  کنترل  و  هــا  گــیــری  تصمیم  ســـازی، 
زمینه آنکه پیام ها و Notification هایی 
 IoT که از سمت ما می آیند را به سمت

Application مورد نظر برسانند.
این  از  کلی  دیــد  یــک  بخواهیم  مــا  اگــر 
چــیــدمــان داشــتــه بــاشــیــم، یــک بحث از 
شبکه Packet Core را خواهیم داشت، 
مان  موبایل  ارائه خدمات  زیرساخت  که 
حال  در  که  را هم   ATV یا  بــود،  خواهد 
حاضر به سمت 5G می رویم، در کنار آن 
یک شبکه IMS Core رو هم داریــم که 
است.که   Route Decision Call بحث 
نیاز  ما  را که   Application Service هر
لایه  ایــن  در  توانیم  مــی  باشیم  داشــتــه 

پیاده سازی کنیم.
 User هــــم،  چـــپ  ســمــت  قــســمــت  در 
ما  اینجا  در  کــه  هستند،   Equipment
یا  و  ها   IoT Device بحث  روی  بیشتر 

 IMS مان به شبکه های Packet Form همان اشیاء مان متمرکز می شویم، که آنها در نهایت از طریق بستر
متصل هستند و می توانند به سطح Application Service خودشان بروند و استفاده ای را که میخواهند را از 

بحث لایه شبکه ببرند.
ما درDevice IoT ها میتوانیم IoT Gateway به کار ببریم، که شامل تعریف های مختلفی است، که اکنون 

Tip1 و Tip2 هر کدام یه سری سطح و ویژگی های خاص خودشان را دارند.
بحث CN یا شبکه رادیویی هست، که در واقع این بار Packet Core های ما را تشکیل می دهند تا بتوانند به 
ما این قابلیت را بدهند، تا ISIM هایمان به چه صورت بتوانند به شبکه متصل شوند. در نهایت سرویس های 

خودشان را از قسمت System Control Function از سیستم IMS دریافت کنند.
در بالاترین لایه ها هم لایه سرویس مان وجود دارد، البته که Application Layer ها و IoT Application ها 

مد نظر ما خواهند بود.
در حال حاضر بر روی بحث های Node های مختلف که برخی شامل ICFCF,  PCFCF, SCFCF و ... داریم، 
زیاد تمرکز نمی کنم؛ اما اگر در انتها سوالی بود راجع به ویژگی ها و سطح های آنها توضیح خواهم داد. اما اگر 
 VoIP و SIP رو که در شبکه های Proxy نقش PCFCF بخواهم به صورت خلاصه عملکرد آنها را بیان کنم؛ نود

داریم را در شبکه IMS ایفا می کند.

هدف از 
بهره گیری 

Node های 
موجود، ایجاد 
یکپارچگی در 

شبکه های 
مختلف است، 
که در نهایت 

به سمت 
تجمیع شبکه 

ها هدایت 
خواهیم شد
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ــراردادی  ــ و بــاز هــم بــا تــوجــه بــه ق
ــد، ایــن  ــ ــور داریـ ــراتـ ــود اپـ ــا خـ کــه ب
که  را  درخـــواســـت هـــایـــی  اپـــراتـــور 
از طــریــق ســیــم کــارت هــا بــرایــش 
ــوجــه به  ارســـــال مـــی شـــود را بـــا ت
 IoT سمت  به  هایشان  پروفایل 
شما  سمت  هــای   Application

هدایت کند.
 IMS هر  به  توانیم  می  اینجا  در 
 user profile یک Subscription
رابطه،  یک  البته  دهیم.  نسبت 
ایــن قسمت  ای در  بــه چند  یــک 
کارت  بــرای سیم  که  دارد،  وجــود 
Multi- هایی هستند، که به آنها

tenantمی گویند؛ یعنی شما یک 
داریـــد و چند شماره  کــارت  سیم 
تعریف  آن  روی   Numbering یا 
شده است. با توجه به موقعیت 
دیگر  های   Policy یا  جغرافیایی 
بین  مــیــتــوانــد،   Location حتی 
پروفایل های موجود سوئیچ کند و 
با هر شماره ای، درخواست را برای 

شبکه ارسال کند.
چندین  دارای   Profile Service
ویژگی است، که اگر بنده بخواهم 
ــورت خـــلاصـــه بـــیـــان کــنــم:  ــ بـــه صـ
فرض کنید که درخواستی از طرف 
 IMS روی شبکه  بر   IoT Device
ــا نیز  ارســــال مـــی شـــود، هــمــگــی م
یک اسمارت فون داریم، آنها هم 

است،  قرار  را  درخواست هایشان 
کــنــنــد،  ــال  ــ ارســ  IMS ــه شــبــکــه  بـ
شــود،  متوجه  کجا  از   IMS حـــالا 
درخواستی را که من ارسال کردم 
اما  است،  بوده  ویس  درخواست 
 IoT Device کــه  را  درخــواســتــی 
ارســال کــرده حتما باید به سمت 
IoT App برود و خدماتی را از آن 

لایه دریافت کند؟
 UML ــار گــیــری بحث  مــا بــا بــه ک
تا  ــود  مـــی شـ ســبــب  کـــه   Model
بــه صـــورت منطقی ســاخــتــار کلی 
طراحی  را  ســـازی  پــیــاده  و  کنترل 
ــا الــمــان  کــنــیــم. یعنی بــتــوانــیــم ب
هایی چندین Node موجود در زیر 
به صورت  را   IMS شبکه  ساخت 
کنترل شده و با اعمال شرط هایی 

برایشان از آنها استفاده کنیم .
ما در تعریف User Profile ها به 
ازای Device هایی که قرار است 
مــورد  مــان   IMS هــایــی  در شبکه 
 UMLیــک بگیرند،  قــرار  استفاده 

Model خواهیم داشت.
اشــاره شده  از مباحث  امــیــدوارم 
و ســولات مطرح شده لذت برده 
خیلی  شــمــا  هــمــگــی  از  ــد.  ــاشــی ب
این  در  حــضــورتــان  بـــرای  ممنونم 
همراهی  همچنین  و  کنفرانس 
هــایــی کــه در طـــول کــنــفــرانــس با 

بنده داشتید.

هماهنگ  یــک   Integrator نـــود 
کــنــنــده مــی بــاشــد، کــه بــیــن لایــه 
بــرای هر  ما  اگر  )که   SCFCF های 
یک  خــود   Application Service
نــظــر داشــتــه  مــد  SCFCF خــاصــی 
نود  تــوســط  دارد.  بــاشــیــد.( وجـــود 
بین  تـــوانـــیـــم،  مـــی   Integrator
کنیم،  ایجاد  بالانس  ها  لایه  این 
بـــه طـــــوری کـــه بـــتـــوانـــد قــابــلــیــت 
و  باشد  داشته  را   Redundancy
بین  نیز  ترافیک  توزیع  همچنین 

نود های SCFCF برقرار باشد.
همه این مطالبی که عنوان شد، در 
 User نام  به  به قسمتی  حقیقت 
این  بــه  مــی شــود.  منجر   ،Profile
صورت که هر کاربری که در شبکه 
LTE(، یک  )شبکه  موبایل هست 
پروفایل  ایــن  در  که  دارد  پروفایل 
چه  کــاربــر  کــه  کنید،  مــی  تعریف 
بود،  خواهد  دارا  را  هایی  قابلیت 
عــنــوان مثال فــرض کنید شما  بــه 
 Developer IoT یــک  عــنــوان  بــه 
هایی  دیــوایــس  یــا  اشــیــا  یکسری 
است  لازم  و  کنید  مــی  طــراحــی  را 
راه   DSL مـــاژول  یــک  آنها  کــه روی 
اندازی کنید. همینطور فرض کنیم 
ــور X نــامــی قــــرارداد بسته  ــرات بــا اپ
ــد، کــه بــه عــنــوان مثال 3۰۰۰ یا  ای
اخــتــیــارتــان  در  ســیــمــکــارت   2۰۰۰
میتوانید  شــمــا  اســــت،  گــذاشــتــه 
طبق قراردادی که با اپراتور ایکس 
یا   Profile Service ایـــد،  بسته 
کارت ها  این سیم   User Profile
را به طوری برای شما تعبیه کند، 
فعلی  های  سیمکارت  قابلیت  که 
بــه طــوری  یــا  نــداشــتــه باشند و  را 
پـــروفـــایـــل هــایــشــان را ســفــارشــی 
کارت  این سیم  زمانیکه  تا  کنند، 
 DMS یا آی سیم ها را داخل ماژول
IoT قرار میدهیم، بتواند از طریق 
 Core بــه   IoT شبکه  زیــرســاخــت 

شبکه  IMS اپراتور متصل شود. 
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انــداز کنونی ویــروس  چشم 
کرونا در جهان بگونه ای است 
که دورکاری کارمندان ممکن 
اســت تا مــدت زیــادی ادامــه 
این  حقیقت  در  کند.  پیدا 
موضوع ممکن است تبدیل 
و  بلند مدت  برنامه  یک  به 
در نتیجه لزوم انتخاب یک 
اســتــراتــژی مــتــنــاســب بــرای 
باشد.  ادارات  و  ها  سازمان 
بنابراین، اکنون ممکن است 
بــرای مدیران  زمــان مناسبی 
ــاشــد کـــه مــعــمــاری  شــبــکــه ب
ارتباطات  در  استفاده  مــورد 
برای  را  خــود  سازمان  شبکه 
دسترسی از راه دور بازبینی 
ایـــن مــقــالــه سه  کــنــنــد. در 
ارتباطات  معروف  تکنولوژی 
از راه دور را مقایسه خواهیم 
و   VPN، VDI یــعــنــی  ــرد.  ــ ک
Gateway. مزایای هر کدام 
را اشاره میکنیم و همینطور 
موقعیت هایی که هرکدام از 

آنها بر دیگری برتری دارند.

 ÓVPN
اگر کارمندان شما الان در حال کار از 
منزل هستند، به احتمال زیاد از یک 
VPN برای دسترسی به برنامه ها و 
داده هایی که در سرور سازمان شما 
پیاده  می کنند.  اســتــفــاده  هــســت، 
ــاده اســت.  ــازی ایـــن مــعــمــاری سـ سـ
سازمان،  داخــل  اینترنت  شبکه  در 
فایروال  یا  و   VPN Gateway یک 
کــه نــرم افـــزار VPN را اجــرا می کند 
دهنده  ســرویــس  بعنوان  میتواند 
از  کاربران در خــارج  بــرای دسترسی 
گیرد.  قــرار  استفاده  مــورد  ســازمــان 
کاربران نیز در سمت خود یا از یک 
VPN پیشفرض موجود در سیستم 
یــا یک  و  اســتــفــاده می کنند  عــامــل 
این  بــرای  VPN جداگانه  افــزار  نــرم 
نرم  سپس  و  می کنند  اجــرا  منظور 
از طریق  را  اتصال خــود   VPN افــزار 
اینترنت به VPN Gateway موجود 
در سازمان برقرار می کند. در مرحله 
 VPN بعد کاربر باید خود را بر روی

Gateway اعتبار سنجی کند. پس 
خواهد  مجاز  کاربر  اعتبار،  تایید  از 
دسترسی  سطح  که  میزانی  به  بود 
او تعریف شده است، به اطلاعات 

دسترسی داشته باشند.
بــرای   VPN مــشــاغــل،  بیشتر  بـــرای 
قابل  کارمندان  از  تعدادی  دورکــاری 
 VPN قبول است. اما به احتمال زیاد
کارمندان  زیــاد  ایــن تعداد  بــرای  ها 
اکنون مجبور به دورکــاری شده  که 
ــت. ریشه  انـــد طـــراحـــی نــشــده اســ
یابی ایــرادات و مشکلات VPN نیز 
ــرای مـــدیـــران شبکه  ــ یــک چــالــش ب
بــوده است چرا که نرم افــزار و پنل 
تنظیمات VPN چندان نحوه کارکرد 
را مشخص  خـــود  امــنــیــت  و ســطــح 
نمی کنند. در نتیجه، مدیران شبکه 
مــمــکــن اســـت بـــا مــشــکــلاتــی نظیر 
رعایت حق لایسنس، کمبود پهنای 
باند، امنیت اطلاعات که در معماری 
VPN ها تعریف شده است، دست 

به گریبان باشند.

مقایسهVPN , VDIو
TeleworkerGateway

برایدورکاری

ستاره ستاری
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 ÓTeleworkerÓGateway
یک راهکار کمتر شناخته شده برای دسترسی از راه دور، Teleworker Gateway است. این دستگاهِ سخت 
افزاری در داخل منزل و یا شعب سازمان نصب می شود تا یک ارتباط امن و پایدار با سرور سازمان برقرار کند. 
این یک راهکار برای کارمندانی مناسب است که به دلیل خاصی قادر به ترک یک مکان نیستند و جابجایی 
ندارند. Teleworker Gateway ها عموما فایروال هایی هستند که درون خود الگوریتم های رمزنگاری و 
برقراری تونل را دارند و به راحتی میتوانند به اینترنت منزل متصل شوند. سپس Gateway یک اتصال 
ثابت و پایدار رمزنگاری شده با سازمان برقرار می کند. این بدان معنی ست که هیچ نرم افزار VPN و یا 
VDI بر روی سیستم کاربر نیاز نیست. علاوه بر این Teleworker Gateway ها معمولا یک اتصال شبکه 
داخلی پرسرعت و با کیفیت چه از نظر عملکرد و چه از نظر امنیت برای کاربر فراهم می کنند. در آخر اینکه 
قابلیت های پیشرفته ای نظیر دیوار آتش هفت لایه ای، تنظیم ترافیک و اولویت بندی برنامه ها در این 

روش قابل انجام است. 
اگر  نیست.  جابجایی  قابل  که  است  این   VDI و   VPN به  نسبت  ها   Teleworker Gateway این  عیب 
کارمندان قرار است همیشه در یک محل ثابت کار کنند، مشکلی نیست. اما اگر قرار باشد کارمندان بنا به 

شرایط جابه جا شوند یا در سفر یا حرکت باشند، Teleworker Gateway گزینه مناسبی نیست.

 ÓVDI
VDI روشی برای مشاهده صفحه کامپیوتر، چه از 
راه دور و چه در داخل سازمان می باشد. این روش 
با ارسال متوالی تصویر کامپیوتر به هر دستگاه 
دور که نــرم افــزار VDI را اجــرا کــرده اســت انجام 
یک  تصویر  میتوانید  شما  نتیجه  در  مــی شــود. 
کامپیوتر پر قدرت را برای یک کاربر که کامپیوتر 
معمولی دارد و یا حتی تبلت و یا تلفن هوشمند 
با  طــوری  دور  راه  از  کــاربــر  کنید.  استفاده  قابل 
صفحه کار می کند که گویی در کامپیوتر خودش 

در حال اجراست. 
توجه داشته باشید که VDI بسیار فراتر از یک 
دسترسی از راه دور است. در بعضی موارد روشی 
ــرای دســتــرســی بــه بــرنــامــه هــا و فایل  ــده ال بـ ایـ
امــن و  راه  از یک  را  ها و سرویس هــای سازمان 
می شود.  محسوب  به صرفه  مقرون  و  کاربردی 
بیشتر سازمان ها به VDI به دید یک جایگزین 
برای لپتاپ های متداول نگاه می کنند که امکان 
دسترسی کاربران به برنامه ها و فایل های سازمان 

را با هزینه و استهلاک کمتر فراهم می کند.
معماری VDI شامل یک گیت وی برای دسترسی 
ایــن گیت وی مشابه  راه دور اســت.  از  کــاربــران 
با  کــاربــران  یعنی  می کند،  کــار   VPN Gateway
استفاده از نرم افزار VDI که در کامپیوتر خودشان 
در حال اجراست بر روی گیت وی مربوطه اعتبار 
سنجی شده و به اطلاعات سازمان دسترسی پیدا 

می کنند. بعد از تایید اعتبار، کاربر بگونه ای به 
صفحه مربوط به خود در داخل سازمان متصل می 
شود که گویی خود در داخل سازمان حضور دارد.

VDI چند مزیت نسبت به VPN دارد. اول اینکه 
یک ارتباط VDI معمولا پهنای باند کمتری از یک 
کاربران  نتیجه  در  می کند.  مصرف   VPN ارتباط 
بیشتری قادر خواهند بود به منابع درون سازمان 
مدیریت  اینکه  دوم  باشند.  داشته  دسترسی 
VDI ها نسبت به VPN ها آســان تر اســت. در 
برای  جداگانه  به صورت  ها  اکانت  لیست   VPN
هر نفر باید ساخته شوند و یا از زیرساخت های 
 VDI بخش های دیگر سازمان بارگذاری شوند. در
کنترل دسترسی برای همه کاربران یکسان است، 
چه داخل سازمان باشند و چه خارج از سازمان. 
به  بیشتری نسبت  امنیت  ها   VDI اینکه  سوم 
VPN دارند، مخصوصا وقتیکه صحبت از دورکاری 
کارمندان باشد. چون تمام برنامه ها و اطلاعات 
ســازمــان در یک دستگاه در داخــل ســازمــان و یا 
فضای ابــری قــرار دارنـــد و امــکــان سرقت و یــا از 

دست رفتن اطلاعات به مراتب کمتر است.
با این وجود، VDI یک جایگزین گران قیمت برای 
بــودن آن، باید  بــرای بصرفه  VPN خواهد بود و 
برای تمام سیستم های موجود در داخل سازمان 
کارمندان  سیستم  فقط  نه  شــود،  ســازی  پیاده 
دورکار. در نتیجه اگر فقط به دنبال راه حلی برای 
کارمندان دورکار خود هستید، احتمالا این راهکار 

مناسب شما نیست.
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